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KOPER
Povsod po državi je jasno, kdo je pri 
njih gospodar, samo tukaj puščajo 
vtis, da je Istra nikogaršnja zemlja 
oziroma zemlja tistega, ki si jo 
vzame. Ampak nekje je meja vsemu 
temu.
Stran 2-4

PATRIK GREBLO
Stran 15-16

ANDREJ ŠTER
Stran 10-13

MINEŠTRA
Stran 28

DELFINI
Stran 23

RIBOLOV
Stran 6-7

VRT V JULIJU
Stran 30
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Spoštovani bralci!
Pretekli teden smo lahko opazili dve 

popolnoma različni sliki slovenske obale. 
Na eni strani zadovoljni gostinci in drugi 
lastniki lokalov, zadovoljni gostje Portoroža 
in Pirana, polne ulice in plaže. Ljudje so 
bili tudi nasploh dobre volje in veseli.  Ob 
pogledu na prenos zasedanja piranskega 
občinskega sveta, pa smo videli popolnoma 
drug svet. Skregan, neorganiziran, izgubljen 
in brez vizije. Tako, kot če bi se lastnik 
gostilne pretekli teden prepiral s svojimi 
zaposlenimi o tem, kaj naj kupijo, kakšna 
bo ponudba hrane, kakšne naj bodo cene in 
kako naj bodo oblečeni zaposleni, medtem 
ko bi jih gostje samo opazovali in odhajali 
k drugim gostincem. Je pa stvar lahko tudi 
bolj resna. Pričakujemo jasne poglede, 
ukrepe in priprave na možnost, da se vse 
ne bo izšlo po načrtih. Kako bodo delale 
občine z manj prihodki, kako bodo skrbele 
za svoje prebivalce, ali so pripravljene na 
možnost novega izbruha virusa? Čas, v 
katerem živimo, je resen. In če smo se kot 
posamezniki pripravili na različne scenarije 
in se navadili na nekoliko drugačen življenjski 
stil, kako da tega ljudje, ko enkrat pridejo 
na »oblast« kot politiki, ne zmorejo več? 
Edina razlika med sejami v normalnih časih 
in sejami, ki jih spremljamo zdaj, je ta, da 
imajo svetniki na obrazih zaščitne maske. 
Prepiri pa ostajajo isti. Včasih smo se lahko 
tolažili,  da smo se pač zmotili na volitvah 
in jim bomo že pokazali čez štiri leta, kaj si 
mislimo o njih. Zdaj so drugačni časi. Časi, ko 
občani nekaj zares pričakujemo od oblasti. 
Jasne cilje in jasno komunikacijo o vseh 
stvareh, ki jih morajo narediti. In seveda, ne 
mečem vseh v isti koš. Samo glas razuma se 
kar nekam izgubi, pa še redek postaja. In še 
nekaj. Poglejte to številko časopisa. Samo 
pozitivne zgodbe, ki nastajajo kar same od 
sebe, ker še vedno živimo med ljudmi, ki 
radi ustvarjajo dobre stvari.

Tomaž Perovič
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Boris Šuligoj

KAJ JE KOPER PRIDOBIL 
IN KAJ IZGUBIL?
Povsem drugačno vzdušje v Kopru, več je dialoga, toda koprski župan premalokrat 
udari z roko po mizi - »Res nima sreče za kadrovske rešitve« - Bržan: »Od vsega 
ropotanja v preteklosti danes nimamo nič!«

Kaj je Koper z zamenjavo županske oblasti 
konec leta 2018 pridobil in kaj je izgubil? 
Odgovor seveda ni enoznačen. Velik del 

občanov je zadovoljen, da je prišlo do povsem 
drugačne kulture vodenja občine, ki bi morala 
omogočiti bolj harmoničen razvoj. Toda hkrati 
je vendarle slišati tudi resnejše pripombe in 
nezadovoljstvo na račun (ne)učinkovitosti pri 
vodenju, predstavljanju in razvoju »glave Istre«. 
Kritiki županu Alešu Bržanu očitajo, da je 
večji del trenutnega razvoja v občini še posledica 
starih odločitev prejšnjega župana, da ni veliko 
novega, da je župan premalo glasen, ko bi morali 
zastopati interese Istre v državi in da bo nekaj 
novih pridobitev uresničil šele v zadnjem letu 
mandata ter se tako skušal odkupiti volivcem.

Odnos občinskega vodstva do Luke Koper se 
je v novem mandatu bistveno spremenil. Dialog 
s sedanjim županom in dogovori o razvoju 
pristanišča, tudi o pristaniški pomoči meščanom, 
so nedvomno lažji. Čeprav ima Bržan res zelo 
malo vpliva na odvijanje projekta drugega tira, 
lahko ugotovimo, da župana sploh ni čutiti pri 

zahtevah za hitrejšo uresničitev železniške 
povezave, ki bi poleg omogočanja nadaljnjega 
razvoja pristanišča, pomembno vplivala na vrsto 
okoljskih vprašanj (manj požarov v naravi, manj 
izpustov CO2, neprimerno večje varovanje 
vodnih virov, večja varnost v prometu, ...), vplivala 
bi tudi na razvoj turizma in možnost sodobnejše 
komunikacije regije z Evropo. 

Podobno velja tudi za cestne povezave. 
Zamujata tako nova cesta v Luko Koper 
(Bertoška vpadnica), kot tudi širitev Šmarske 
ceste ali pa še bolje - gradnja nove Šmarske 
ceste oziroma cestne povezave s hrvaško Istro. 
V slovenski Istri že leta govorijo o tem, da bi 
morali ukiniti vinjetni sistem za obalno hitro 
cesto in vzpostaviti podobne razmere kot veljajo 
na avtocestah v italijanskem zamejstvu. Medtem, 
ko v Kopru ostajajo pri pobudah, so v Mariboru 
že dosegli ukinitev vinjet na deset kilometrov 
dolgi hitri cesti od Pesnice do Teznega. Je pa 
Dars nepričakovano naročil in oddal arheološka 
dela na trasi srminske vpadnice v Luko Koper, ki 
pa bo končana šele čez veliko let.

Tretja velika tema, ki ji niti vsi predhodni 
koprski župani niso bili kos, je “mrcvarjenje” Istre 
pri oskrbi z vodo. Država je dolžna zagotoviti 
vodni vir vsem državljanom. Najpogosteje se 
zgodi, da pride do spora med strokovnjaki in še 
verjetneje do upora krajanov sosednjih občin, ki 
imajo drugačne načrte. Predstavniki države pa 
potem energijo in denar, sicer namenjen Istri, 
preusmerijo v druge, enotnejše dele države. 
Kraševci so že rekli, da ne bodo dovolili zajetja 
Padež, ki si ga je kot možen vir za oskrbo Istre 
izbrala trenutna vlada. Sedanji glavni vodni vir in 
osnovni vodovodni sistem, je Kopru pred 85 leti 
zagotovila italijanska država, ki jo je tedaj vodil 
Benito Mussolini. 

Bržanova uprava ni tako neučinkovita, 
kot ji pripisujejo

Očitki o neučinkovitosti sedanje uprave so 
le deloma utemeljeni. Na Muzejskem trgu 
pospešeno končujejo vkopano garažno hišo za 
468 parkirnih mest, ki bo zgrajena do konca 
tega leta in ji je občina namenila 6,6 milijona 
evrov. Garažo je zastavil že prejšnji župan, toda 
še tik pred začetkom gradnje je bilo kar veliko 
nasprotovanj krajanov in Bržanova uprava 
se je morala zelo potruditi, da so prepričali 
nasprotujoče sosede. Poleg tega nameravajo 
konec leta začeti graditi še parkirno hišo Sonce 
- za poslovnim objektom Barka pri Luki Koper.

Premiki so opazni tudi na poslovnem 
kompleksu Solis na Bonifiki, kamor se že selijo 
službe državne uprave. Sedanja mestna oblast 
nima zaslug za zaključevanje gradnje treh enot 
Solisa. Zastavila ga je uprava prejšnjega župana 
in predvsem koprski gradbinec Grafist. Njegov 
večinski lastnik, Ante Guberac je dejal, da ne bo 
dejal nič kritičnega, niti pohvalnega o županu. 
»Če bi bil kritičen, bi mi očitali, da sem zato, ker 
naj bi bil povezan s prejšnjo oblastjo, če bi ga 
hvalil, bi mi očitali, da se prilizujem novi oblasti. 
Ampak sam posle pridobivam ne glede na oblast. 
Sem jih že pred Popovičem in jih tudi po njem, 
sploh pa nisem odvisen od ene občine,« je dejal 
Guberac.

Velika zasluga gre Alešu Bržanu, da je koprski 
podjetnik, Aleš Piščanc vendarle lahko odkupil 
hotel Koper od Term Čatež, kar je omogočilo 
prenovo hotela in uspešne restavracije Capra v 
centru mesta, ki se trenutno še izvaja. Prejšnji 
župan je bil pri tem projektu ovira, ker je imel s 
tem hotelom drugačne načrte.

Glede investicij v podeželje je na volitvah obljubil 
vsaj 10 milijonov evrov vlaganj letno. Letos je 
za več cest, krožišč in druge infrastrukture na 
podeželju, občina namenila 12 milijonov evrov. 
Začela je graditi kanalizacijsko omrežje, vredno 
17 milijonov evrov, na katerega bodo priključili 
hiše z več kot 2.000 prebivalci. Do jeseni bo 
končana gradnja prizidka OŠ v Marezigah.

Bržanova uprava je že lani začela z 
nasipavanjem obale in urejanjem nove plaže, 
med izlivom Badaševice in Žusterno. Nasutje 
se zdi naravovarstvenikom sporno. V resnici pa 
je bil ta del obale degradiran. Tukaj je podobno 
plažo snoval že prejšnji župan. Urejena bo šele 
prihodnje leto, saj se mora nasutje še vsaj leto dni 
utrjevati, da ne bi prišlo do pogrezanja terena.

Župan še zdaj ni predstavil učinkovite rešitve 
za primernejšo povezavo (dvigalo) med obalnim 
sprehajališčem in naseljem Markovec. Tu je Boris 
Popovič načrtoval zelo ambiciozen objekt, ki bi 
ga verjetno vsaj deloma uresničil v tem mandatu, 
Bržan pa doslej ni našel jasnega odgovora, kako 
namerava poskrbeti za povezavo z naseljem na 
hribu.

Očitki županu gredo še na račun vodstva 
Marjetice in nekatere kadrovske odločitve. 
Več kritično razpoloženih meščanov trdi, da 
mesto ni več tako urejeno in čisto, kot je bilo 
v času prejšnjega župana in predvsem v času, 
ko je Marjetico vodil Gašpar Gašpar Mišič. 
Navkljub kritikam na račun slabega dela, je 
dolgo zagovarjal kasneje razrešenega direktorja, 
zdaj pa funkcijo direktorja že nekaj časa 
začasno opravlja prejšnji prvi nadzornik Davor 
Briševac, kot vršilec dolžnosti. Župan prevzema 
odgovornost za kadrovske poteze, saj si je prav 
on želel zamenjave nekaterih kritičnih in premalo 
poslušnih nadzornikov v Marjetici.

Občina bo začela graditi novo šolo v Škofijah, 
vendar županu nekateri krajani očitajo, da bo 
predraga. 

Kako so županovo delo ocenili v 
kritični javnosti?

Anonimen koprski poslovnež je dejal, da je 
zelo dobro to, ker župan nikakor ni maščevalen. 
Zaradi njegove mehkosti pa se okrog njega zbirajo 
posamezniki z velikimi interesi, ki jim ne more 
izpolniti vseh želja. Prepočasi se uresničujejo 
večji razvojni projekti v občini.

Predstavnik pravoslavne cerkve, Dejan 

Mandić mu zelo zameri, ker je ustavil načrt 
pravoslavne skupnosti, da bi ob koprski avtobusni 
postaji zgradili novo cerkev na parceli, ki jo je 
zelo hitro in brez javnih razprav tej cerkveni 
skupnosti dodelil bivši župan. 

Barbara Verdnik iz gibanja Skupaj je, kot 
sprva velika podpornica, prešla v kritično držo 
do Bržana: »Je človek dialoga, zelo vljuden in 
dober, pameten sogovornik, vendar ni dovolj 
kompetenten za vodenje tako zahtevne županske 
funkcije. Medtem, ko je imel prejšnji župan točno 
določene cilje in je vedel, kako bo do njih prišel, 
ta nima dodelane strategije vodenja občine. 
Pravzaprav ga je presenetilo, kaj vse bi moral 
početi na tem mestu. In res nima sreče za dobre 
kadrovske rešitve. Preveč ščiti nekatere stare 
občinske uslužbence. Za razliko od županove 
svetovalke za kulturo in mednarodne odnose 
Vesne Pajič, ki je res pridobitev občinske uprave.«

Svetnica Levice, Maja Tašner Vatovec 
pravi: »Svetniške skupine smo že maja 2019, 
zaradi želje po oblikovanju drugačne občine, 
predlagale spremembe statuta, ki do danes 
še niso prišle niti v razpravo. Občanke in 
občani smo pričakovali tudi več posluha za 
prej pozabljene skupine in področja: mlade, 
kulturnike, kulturno dediščino, nenazadnje tudi 
socialno šibke. Dejansko stanje pa je tako, da se 
soočamo z dvojnikom prejšnje oblasti. Sporni so 
tudi pritiski, ki jih izvajajo predstavniki občinske 
oblasti na svete zavodov, kako naj glasujejo pri 
imenovanjih za vodilne funkcije. Najbolj očitno 
so se kopja lomila v Marjetici, kjer je dal župan 
odstaviti dva nadzornika, ki sta odpirala preveč 
perečih vprašanj, da bi zakril sporne prakse, ki 
se v javnem podjetju nadaljujejo. Tudi novi župan 
javno govori in obljublja nekaj, dela pa povsem 

REPUBLIKA SLOVENIJA
MINISTRSTVO ZA KULTURO        
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nasprotno. V Levici razumemo njegov mandat 
kot prehodno obdobje, kot nekakšen »premor«, 
preden dobi občina vodstvo, ki bo sposobno 
realizirati obljube in izboljšati (duhovno in 
materialno) kakovost bivanja v mestu.«

Pedagoška in kulturna delavka Irena Urbič: 
»Pogrešam jasno in kompetentno turistično 
vizijo mesta, ki bi temeljila na kulturnem turizmu, 
morju (ne le križarkah) in spoštljivem odnosu do 
urbane, ne le ruralne dediščine. 

Kot kulturna »spletična«, si seveda želim 
odločevalca, ki zna določiti prioritete v kulturi, 
se posvetuje s kreativno stroko in javnim 
zavodom zagotovi zadostna in trajna sredstva, 
da jim ni treba moledovati za krpanje ometa v 
galeriji ali nakup reflektorja v gledališču. In ki 
loči razvedrilne dejavnosti od profesionalnega 
umetniškega ustvarjanja.

Najbolj me je razveselilo po dolgih letih 
oživljeno sodelovanje med štirimi obalnimi 
občinami, posluh za potrebe podeželja, podpora 
kandidaturi obalnih mest za Evropsko prestolnico 
kulture 2025 in pričetek oblikovanja občinskega 
prostorskega načrta. Pri slednjem bi si želela 
vabila k sodelovanju mladi arhitekturni stroki, ki 
ima znanje in ideje in ji je mar za mesto.«

Aleš Bržan odgovarja
Koprski župan je odgovoril na večino očitkov 

glede svojega dela. Na očitek o premajhnem 
vplivu občine na hitrost izvedbe drugega tira: 
»Vsaj enkrat tedensko smo v stiku s podjetjem 
2 TDK in s predstavniki krajevnih skupnosti 
ob trasi drugega tira, tako da vse obstoječe in 
morebitne težave rešujemo sproti. Naše delo za 
širšo javnost in medije ni preveč zanimivo,  ker ga 
opravljamo brez večjih zapletov.«

Na očitke glede prepočasne gradnje 
državnih cest: »Bertoško vpadnico v Luko 
naj bi začeli graditi še letos. Pravkar potekajo 

zaključni dogovori tudi za dela na Šmarski 
cesti proti hrvaški Istri. To bo vkop državne 
tranzitne Šmarske ceste pod krožiščem med 
Hipermarketom in Cimosom. Lokalni promet bo 
ostal v krožišču nad to vkopano cesto. Država 
je v zakon za zagon gospodarstva po epidemiji 
uvrstila tudi hitro cesto Koper - Dragonja.« (Pri 
tej cesti je treba dodati, da država zanjo pripravlja 
prostorski načrt že 18 let).

Glede vinjet pa je Aleš Bržan odgovoril, da 
bodo istrske občine očitno morale poiskati 
drugo pot do cilja, od katerega ne odstopajo. 
Drugo pot zato, ker posamezni primorski 
poslanci ne podpirajo več predloga za odpravo 
vinjet na obalni hitri cesti.

Na očitke o medlem odzivu na mačehovsko 
zapostavljanje Istre zaradi pomanjkanja pitne 
vode odgovarja: »Od vsega ropotanja v 
preteklosti danes nimamo nič. Sam sem ubral 
drugačno pot. Najprej sem dal pobudo za sejo 
istrskega parlamenta na to temo, nato smo 
začeli zelo odločen, a strpen in umirjen dialog 
z ministrstvom za okolje in prostor, ki je na 
koncu le sprejelo odločitev o dodatnem vodnem 
viru. Oni napovedujejo, da bodo do gradbenega 
dovoljenja za akumulacijo Padež prišli v dveh 
letih in potem v petih sklenili investicijo.«

Glede nadaljevanja projektov, ki jih je zastavil 
že njegov predhodnik Boris Popovič, je dejal da je 
bil projekt garažne hiše nedokončan in da bodo 
zdaj na Muzejskem trgu po končani garažni hiši 
uredili zelene površine in s tem obogatili mesto. 
Glede poslovnega objekta Solis pojasnjuje, da ga 
nikoli ni odobraval in da tudi po končanju ne bo 
ravno v ponos mestu, ravno zaradi pretiranega 
betona, ki ga vsiljuje betonski lobi.

O očitkih glede slabih kadrovskih rešitev Bržan 
pravi: »S kadrovskimi odločitvami, ki so bile 

izključno v moji pristojnosti in z ekipo, ki jo imam 
na občini, sem zelo zadovoljen. Sem pa vedno 
pripravljen sprejeti odgovornost, če se izkaže, da 
sem ali bom naredil napako. Projekt nove šole na 
Škofijah je bil preverjen na volitvah. Obljubil sem 
jo, ker jo ta kraj potrebuje. Te dni bo komisija 
izbrala najprimernejšo rešitev za njeno gradnjo. 
Če bo šlo vse po načrtih, bo zgrajena do začetka 
šolskega leta 2022. V okviru naložbe pa bomo 
uredili tudi vse prometne povezave v okolici šole 
in vrtca.«

Glede zamud pri sprejemanj OPN sedanji 
župan pravi, da mu je žal izgubljenega desetletja v 
preteklosti. »Zato smo zdaj prisiljeni OPN izdelati 
in sprejeti v rekordnem času. Morali se bomo 
izogniti inovacijam v prostorskem planiranju, saj 
te zahtevajo usklajevanje in čas, ki ga nimamo. 
Nikakor pa ne bo okrnjeno sodelovanje javnosti 
v tem postopku.«

Manca Hribovšek

≈SHOW MUST GO ON!«
Najlažja stvar letošnjega leta bo izbira besede leta 2020: koronavirus. Vplival (oz. še vedno vpliva in bo tako še kar nekaj 
časa) je na vsa področja našega življenja. Svet se je za nekaj mesecev popolnoma ustavil, v karanteni so bile skoraj vse 
države sveta. Ljudje pa smo se takrat razdelili na pol. Na tiste, ki smo lahko delali od doma in nam je bila karantena dober 
izgovor, da smo v in okoli hiše naredili vse tisto, s čimer smo odlašali že od lanske pomladi, da smo se družili z domačimi, 
postali kuharji, vrtičkarji, brali knjige, gledali serije, predvsem pa izkoristili čas za počitek in regeneracijo. Spočiti pa se niso 
mogli tisti, ki so bili zaradi epidemije na čakanju, izgubili stranke, bili primorani zapreti popoldanske dejavnosti in podjetja 
ter je bila njihova glavna skrb med karanteno ta, od kod in na kakšen način bodo dobili mesečni dohodek, ki ga potrebujejo 
za preživetje.

Ena izmed dejavnosti, ki je bila najbolj 
prizadeta in se šele sedaj počasi »pobira«, 
je glasbena industrija. Ko je bila razglašena 

epidemija, se je vse začelo podirati kot domine. 
Kot po tekočem traku so začeli odpovedovati ali 
prestavljati koncerte in večje dogodke. Še danes 
so glasbeniki v negotovosti, saj še vedno velja 
odlok, da je dovoljeno zbiranje do 500 oseb. 
Zanimalo me je, kaj so poklicni glasbeniki počeli 
med karanteno, kako je vplivala nanje in na 
njihovo umetniško ustvarjanje, ali so jo izkoristili 
za pisanje novih pesmi, so imeli koncerte v živo 
na družabnih omrežjih, … Zato sem poklicala 
nekaj obalnih glasbenikov in tistih, ki jim glasba, 
koncerti oz. dogodki predstavljajo glavni vir 
zaslužka. 

Lea Sirk: »Epidemija je name vplivala negativno 
in pozitivno hkrati. Pogrešala sem oder, svojo 
publiko in tisti način izražanja, od katerega 
glasbeniki postanemo na nek način odvisni. Je 
bilo pa še kako dobro malo “ustaviti konje” in 
razmisliti o generalnem počitku, pripravi na 
naslednje obdobje in predvsem zaključiti z vsem, 
kar je ostalo nedokončano. In tega ni bilo malo. 

Naužila sem se srečnih trenutkov s svojima 
hčerkama, ki sem ju resnično potrebovala za 
“polnjenje baterij”. Zdaj pa v polnem zagonu 
nazaj v glasbo, studio in na teren. Sem pred 
izidom nove pesmi, zato bo imelo poletje še lepši 
pridih. Na pesmi sem intenzivno delala skoraj pol 
leta in sama mislim, da gre za moj najboljši izdelek 
do sedaj. Tudi zato je bila karantena toliko bolj 
posebna. Komaj čakam, da vam jo predstavim.« 

Jure Lesar: »Karantena je bila zame po eni 
strani produktivna, po drugi pa niti ne. Posvečal 
sem se samemu sebi, veliko sem tekel, bral, tako 
da je bilo na trenutke kar ležerno. Sicer sem 
pa med karanteno dokončal tudi svojo drugo 
ploščo, ki bo izšla oktobra. Hkrati sem začel 
pisati pesmi za naslednji, tretji album. Ker je 

bilo vsak dan karantene po internetu mogoče 
zaslediti veliko koncertov glasbenikov iz vse 
Slovenije, sem sam to počel le občasno. Sedaj pa 
se na srečo počasi vse odpira in vrača v normalo. 
4. julija bom nastopal v Izoli, 15. julija v Novi 
Gorici, kasneje pa nas čaka promocija novega 
albuma v Ljubljani.«

Lean Kozlar – Luigi: »Takoj, ko so nas 
zaprli v hiše, sem začel s karantenskimi video 
posnetki. Učne ure kitare sem imel kar preko 
Skypa. Posnel sem tudi dva videospota, enega 
za svoj novi singel Zaplešimo v noč, drugega pa 
v sodelovanju z Mestno občino Koper, ki so ga 
izdali ob občinskem prazniku. Seveda smo ob tem 
upoštevali vsa higienska in varnostna priporočila, 
ki sta jih izdala NIJZ in vlada. Drugače pa sem 
čas izkoristil tudi za delo na njivi in tega ni bilo 
malo. Karantena pa je zdaj preteklost, tako da je 
bila že prva polovica junija glasbeno bolj pestra, 
še več dela pa bomo imeli proti koncu junija in 
nato julija.«

Žiga Rustja: »Nekaj zastavljenih stvari je 
odpadlo. Predvsem je epidemija vplivala na to, 
da se kot glasbeniki nismo mogli dobivati na 
vajah in skupaj ustvarjati. Kar naenkrat smo 

postali obrtniki. Vsak se je držal zase in delal 
od doma. V tem obdobju sem začel ustvarjati 
tretji album. Snemati je moral vsak sam, potem 
smo si posnetke pošiljali in jih zlepili skupaj. 
Vsekakor ni bilo tako preprosto, kot bi bilo v 
normalnih pogojih. Finančne izgube pa nismo 
imeli samo zaradi odpovedi dogodkov, ampak 
tudi zaradi SAZAS-a in IPF-a. Koncertov preko 
družbenih omrežij nisem imel, ker to preprosto 
ni moj način izražanja. Verjamem, da so se z 
virtualnimi koncerti nekateri glasbeniki želeli 
približati občinstvu, kar je tudi sicer velika težava 
slovenskih izvajalcev. Seveda pa so bili najbolj 
uspešni “live” koncerti že znanih svetovnih 
glasbenikov, ki so tako tudi vsaj malo nadomestili 
odpovedane turneje in potolažili oboževalce. 
Velika razlika je, če bi na primer sam izdal pesem 
Tvoja oblika, ali če to naredi Ed Sheeran (op. a. 
Shape of you). Enako je bilo med karanteno tudi 
s koncerti preko družbenih omrežij. Sam sem 
se med karanteno posvetil predvsem družini, 
punci Tini in sinu Blažu, pa tudi sebi. Dokončal in 
posnel sem svojo novo pesem Pridi, greva in v tem 
tednu bo izšel tudi videospot.« 

Milan Klemenčič – Miki (podjetje Galaxy 
sound and light - GSL): »Za nas je karantena 
pomenila katastrofo. Za ozvočenje in razsvetljavo 
smo nazadnje poskrbeli na dogodku, ki je bil 23. 
februarja. Od 15. marca naprej nismo delali nič in 
tudi sedaj ne kaže dobro, saj so vse prireditve in 
koncerti odpovedani. Kljub temu, da je dovoljeno 
zbiranje do 500 ljudi, si organizatorji dogodkov ne 
upajo organizirati oz. je sedaj tako že prepozno, 
saj organizacija večjega dogodka zahteva tudi po 
več mesecev priprav. Zaradi epidemije je ostalo 
naše podjetje popolnoma brez prihodkov. Sam 
sem bil na čakanju in pridobil pomoč od države. 
Stroški podjetja pa so ostali enaki; potrebno je 
bilo plačati skladišča, računovodstvo, telefone 
in ostal račune, kar nam je predstavljalo velik 
minus. Ozvočevalci še vedno nimamo dela. 
Vse se odpira, hoteli, restavracije, odprle so se 
tudi šole. Večjih dogodkov pa še kar ni. Precej 
smo razočarani in slabe volje, ker je prihodnost 
negotova in nikoli ne vemo, kdaj se bo lahko 
zgodil drugi val. Naša oprema pa stoji in bo 
zastarala, mi pa moramo kljub vsemu obnoviti 
certifikate.«
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RIBOLOV
V času karantene se je življenje upočasnilo. Zmanjšal se je tudi promet in hrup na morju in v Piranskem 
zalivu so zaplavali mogočni tuni. Ali gre to res pripisati karanteni? Koprski ribič, Silvano Radin je 
prepričan, da temu ni botrovala samo karantena. Kot je pojasnil, ribiči zadnje čase opažajo, da je v 
morju prisotnih več tunov. »Ne vem, če je k temu prispevala samo karantena. Mislim, da Italijani na 
vhodu iz Sredozemlja v Jadransko morje ne postavljajo več stoječih mrež za lovljenje mečaric. Ko so 
te mreže prepovedali in tako sprostili prehod, so tudi tuni prišli nazaj v Tržaški zaliv.«

Silvano Radin je ribič že dolgo, uradno 
od leta 1989. Odkar je ribič, lovi približno 
iste vrste rib. »Vsako leto je kakšne vrste 

več, ampak na splošno gledano ni velikega 
odstopanja,« je pojasnil. Radin je mnenja, da je 
rib dovolj, čeprav se ribiči večkrat pritožujejo, 
da jih ni. Ob tem je spomnil, da so včasih lovili 
veliko več, saj so velike Delamarisove barke 
lovile ogromne količine modrih rib. »V tistih 
časih je bilo seveda veliko več ulova. Potem se 
je to končalo, tudi manj ribičev je ostalo, saj so 
nekateri dali barke na razrez, ker so za to dobili 
evropski denar. Mi ribiči smo ostali na približno 
enakem ulovu kot prej,« še doda Radin. Tako kot 
je prepričan, da je rib v slovenskem morju dovolj, 
je tudi mnenja, da s tem lahko preživi. Priznava, 
da je včasih težko in da je dobro imeti še kakšno 
dodatno dejavnost. Sam ima ribarnico, drugi 
ribiči se znajdejo drugače. Nekateri imajo poleti 
barko za prevoz potnikov.

»Večji ribiči, ki lovimo z vlečnimi mrežami, 
ulovimo največ molov in muškatnih hobotnic. 
Pozimi mole, v juliju muškatne hobotnice, 
avgusta se že začnejo loviti majhne sipe, ki jih 
lovimo nekje do oktobra. Potem pridejo na vrsto 
do januarja jadranski lignji, nato ponovno moli 
in cikel se ponovi. Seveda se ulovijo v mrežo 
tudi druge ribe, ampak glavne so zgoraj naštete. 
S stoječimi mrežami lovijo manjši ribiči in so 
najbolj vezani na jesen in na morske liste. Vedno 
se pač nekaj ulovi,« je bil izčrpen ribič Radin. In 
kaj naredijo, če ulovijo tuna? Po njegovih besedah 

se to zgodi zelo redko. »Če imaš v mreži tuna, 
se je zgodil čudež. Seveda pa ga ne smeš prodati, 
saj Slovenija nima tunolovne kvote,« pripoveduje. 
Odkar smo namreč vstopili v EU, naši ribiči ne 
smejo loviti tunov. »Če slučajno uloviš tuna, ga 
lahko sam poješ ali pa razdeliš med prijatelje 
ribiče,« še dodaja. Kot pa je pojasnil, slovenski 
ribiči niti nimajo prave opreme za lovljenje tunov, 
ker se lovi na popolnoma drugačen način. Po 
njegovem bi to pomenilo samo veliko investicijo, 
ki se verjetno ne bi niti izplačala.

Med najinim pogovorom nisva mogla mimo 
arbitraže in velikega kupa kazni, ki jih je prejel 
od hrvaške policije. »Na morju nas še vedno 
preganjajo hrvaški policisti. Po arbitraži smo 
slovenski ribiči začeli upoštevati arbitražno 
mejo, Hrvati pa ne in njihovi ribiči še vedno 
lovijo do polovice Piranskega zaliva. Prav tako se 
policija pripelje do polovice, čeprav je arbitraža 

določila, da nam pripadata 2/3 zaliva,« je pojasnil. 
Ob tem je dodal, da jih na arbitražni meji vedno 
popišejo hrvaški policisti, jih poslikajo in jim 
pošljejo kazen. »Zaenkrat še nobena kazen ni 
pravnomočna, sedaj smo začeli dobivati šele 
kazni za leto 2019. Ne vem, kako in kdaj bodo to 
rešili. Trenutno vse stoji, kazni pa prihajajo, jaz 
jih imam že cel kup,« mi razloži Radin in pokaže 
sliko kupa prejetih kazni. Radin je mnenja, da 
če slovenski ribiči hodijo do arbitražne meje, 
jih Hrvati nimajo pravice kaznovati, saj je to 
zaenkrat edina priznana meja in morali bi jo 
upoštevati.

O ribah v slovenskem morju sem se pogovarjala 
tudi s prof. dr. Lovrenc Lipejem, iz Morske 

biološke postaje Piran, ki je del Nacionalnega 
inštituta za biologijo v Ljubljani. Kot mi je 
povedal, so doslej evidentirali 243 različnih 
vrst rib, kar je zelo veliko, če vemo, da jih je v 
celotnem Jadranskem morju 444. Od teh 243 
se jih redno pojavlja nekaj več kot 100 različnih 
vrst, nekatere se pojavljajo neredno, nekatere 
pridejo slučajno in nekatere so bile zabeležene 
le v majhnem številu slučajev. So tudi vrste, ki 
jih že skoraj 100 let nismo videli v slovenskem 
delu Jadrana. Ribje populacije na Morski biološki 
postaji Nacionalnega inštituta za biologijo 
spremljajo neprekinjeno od leta 1999, vendar gre 
za spremljanje obrežne ribje združbe, tujerodnih 
vrst in vrst povezanih s procesom tropikalizacije. 

Na moje vprašanje o večjem številu tunov 

v slovenskem morju mi je odgovoril, da se 
pojavljajo, vendar nima konkretnih podatkov, 
s katerimi bi lahko potrdili, da jih je v zadnjem 
času več kot jih je bilo. Pogovarjala sva se tudi o 
tem, da ribiči velikokrat rečejo, da ni dovolj rib. 
Meni, da zaradi tega, ker njih zanimajo le tiste 
ribe s komercialnim pomenom. Prepričan je, da 
obstajajo nekatere vrste rib, ki jih ribiči nikoli ne 
srečajo v svojih ulovih.

Lovrenc Lipej: »Nevarnih rib je v našem morju 
zelo malo. Lahko pride do poškodb pri rokovanju 
z morskim zmaji (domačini jim rečejo morski 
pajki), ko se zbodemo z njihovimi trni, vendar 
hujših problemov ni, saj je strup termolabilen in 
ga lahko nevtraliziramo z vročo vodo. Kmalu bi 
se lahko hipotetično zgodilo, da bo v naše vode 

prišel kakšen primerek tujerodnih napihovalk, 
ki so jih že opazovali v južnem Jadranu. Te so 
strupene in bi lahko povzročile kakšen problem.« 

Po besedah prof. dr. Lipeja, so doslej v 
raziskavah potrdili, da imajo plenilci v našem 
morju, kot so vrste morskih golobov in morskih 
bičev, v tkivih visoke vsebnosti živega srebra in 
arzena. Poleg tega so v nekaterih morskih psih 
našli pri analizi njihove prehrane tudi plastične 
ostanke.

Trenutno največja ribiška barka pri nas. 
Lastnik  je Drago Marojević iz Pirana.

croatia.hr
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so bližje, kot si lahko predstavljate!

Oglasi v OBALAplus
e: marketing@obalaplus.si
t: 040 600 700
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Koprski župan Aleš Bržan se začudi, če mu 
kdo očita, da se pri državi ne postavi dovolj 
glasno za svoje mesto in regijo. Razume sicer, 
da je bil Koper vedno nekakšen slovenski 
paradni konj. Vsaj tedaj, ko se je bilo treba 
hvaliti z razvojem in ne slutenim potencialom 
mesta in morja. 
V vseh delih Slovenije se znajo močno postaviti 
za svoj prav in država jih res težko presliši. 
Ko na primer Novogoričani zahtevajo odprto 
mejo in sobivanje z Gorico, kot zahtevajo 
Korošci tretjo os, kot Štajerci, ki zahtevajo 
hitrejši potniški vlak do prestolnice, ukinitev 
vinjet na desetih kilometrih hitre ceste, ali pa 
ko se majhna krajevna skupnost upre državni 
birokraciji, če bi slučajno hotela mimo 
njihove volje graditi vodovod ali obnovljive 
vire energije za Istro.
 Istrani pa so lepo tiho. Pride tajkun in jim 
sesuje desetletja z žulji grajeno gospodarstvo, 
20 let že čakajo na tir, a o njem odločajo nekje 
v Budimpešti. Hočejo vodni vir, a se morajo 
zadovoljiti z vodovodom, ki ga je pred 85 leti 
postavil Benito Mussolini. Hočejo tranzitno 
cesto v Istro, a po 18 letih še ni prostorskega 
načrta. Naključja?
Župane volimo zato, da bi Istro vpisali na 
zemljevid sveta. Hkrati nas »drugi« prodajajo 
malce enim, malce drugim. Na primer 
hrvaškim tajkunom, ki ob prvi priliki zaprejo 
nekoč paradni hotel Metropol. Četrtino 
portoroških hotelov so zaprli, njim je seveda 
vseeno, če domačini malce nergajo po 
družabnih omrežjih. 
Mislite, da županova beseda res nima nobene 
teže, ko gre za Luko z železnico vred, za vodo 
in druge konje?  Tistih, ki garajo in živijo v Istri, 
ne vprašajo nič. Kaj mislite, koliko milijard 
evrov bi morala tehtati beseda prvega moža 
glave Istre? A kljub teži ga odpravi zadnji 
kmet na šahovnici. Zato, ker o Istri odločajo 
interesi posameznikov. Ko o usodi teh krajev 
odločajo in smetano pobirajo drugi, so župani 
in Istrani v glavnem tiho. Povsod po državi 
je jasno, kdo je pri njih gospodar, samo tukaj 
puščajo vtis, da je Istra nikogaršnja zemlja 
oziroma zemlja tistega, ki si jo vzame. Ampak 
nekje je meja vsemu temu.

Boris Šuligoj

AMPAK KJE JE MEJA

Petra Mežnarc

HOTELI IN TURISTIČNI BONI
Turistične dejavnosti so med karanteno popolnoma zamrle. Vlada je sicer sprostila določene ukrepe in dovolila odprtje 
večjih hotelov (nad 30 sob) že s 1. junijem. Vendar skoraj v nobenem hotelu niso bili pripravljeni na takojšnje odprtje, 
večinoma so se odpirali kasneje. Preverili smo, kateri hoteli so že odprti in kakšni so njihovi novi higienski protokoli. Prav 
tako smo jih povprašali o turističnih bonih in njihovi uporabi.

HOTEL PIRAN
Hotel Piran so odprli že 6. junija in sicer samo 

za vikend. Od 10. junija pa je stalno odprt. Kot 
nam je povedala Dagmar Pečovnik iz Hotela 
Piran, je odprt tudi Barbara Piran Beach Hotel 
& Spa, Boutique Hotel Portorose je čez vikend 
13.- 14. junija že sprejel prve goste, redno pa je 
odprt od 18. 6. 2020.

Glede novih higineskih protokolov nam je 
povedala: »V Eurotas Hotelih smo že pred 
izrednimi razmerami veliko poznosti namenjali 
standardom na področju čistoče, slednje pa 
smo sedaj še nadgradili, skladno z usmeritvami 
strokovnih služb. Gostom tako nudimo možnost 
brezkontaktne prijave v hotel, brezstičnega 
plačevanja, prilagojen je protokol zajtrka, 
preuredili smo notranje prostore in jih tudi 
redno prezračujemo.« 

Beležijo precejšnje število povpraševanj tudi za 
bivanje na bazi turističnih bonov. Pečovnikova še 
dodaj, da jih resnično veseli, da se tudi domači 
gostje z veseljem vračajo na slovensko obalo. 

ART HOTEL TARTINI
Art Hotel Tartini Piran je redno odprt že od 

8. junija, gostinski del pa so postopoma odpirali 
od 12. junija dalje, najprej kavarno in teraso, 
restavracija se odpira s 1. julijem.

Mateja Vidnar Stiplošek, vodja hotela, nam 
je povedala, da bodo tudi oni sprejemali turistične 

bone. »Slovenski gostje že povprašujejo po 
rezervacijah preko poletja in nekateri bodo 
želeli porabiti bone, ki jih bo naš hotel seveda 
sprejemal,« je poudarila.

SAVA HOTELS AND RESORTS
Ana Praprotnik nam je pojasnila: »Skupina 

Sava Hotels & Resorts je v juniju pričela s 
postopnim odpiranjem svojih nastanitev, potem 
ko so bili naši hoteli in drugi objekti zaprti od 17. 
marca, ko je v veljavo stopil odlok vlade o zaprtju 
turistično-gostinskih obratov zaradi epidemije.« 

Poskrbeli so, da imajo na recepcijah nameščene 
termo kamere za preverjanje telesne temperature. 
Predpisana varnostna razdalja gostov na recepciji 
je najmanj 1,5 m. Na recepciji in v avlah so 
nameščeni brezkontaktni senzorski razkuževalci 
rok, redno razkužujejo tudi recepcijski pult. 
Gostom priporočajo brezgotovinsko plačevanje 
in jim ob prihodu zagotovijo komplet z zaščitno 
masko in dezinfekcijskimi robčki. Ključe in 
kartice za sobe redno dezinficirajo.

 »V hotelskih sobah smo identificirali 
osem površin, ki se jih pogosteje čistimo in 
dezinficiramo (trde površine, kljuke, stikala, 
upravljalec klimatske naprave, postelja, telefon in 
sef, TV daljinec in kopalnica).«

V bazenih in kopališčih je predpisana varnostna 
razdalja pred vstopom, pred tobogani in drugimi 
adrenalinskimi atrakcijami najmanj 1,5 m. Na 
vhodu so nameščeni brezkontaktni senzorski 
razkuževalci rok. Notranjost kopališč večkrat 
dnevno prezračujejo. 

O samih turističnih bonih pa je povedala: 
»Ukrep turističnih bonov za prebivalce Slovenije 
pozdravljamo. Ocenjujemo, da je že spodbudil 
povpraševanje na domačem trgu in je tako 
turistični panogi v pomoč pri ponovnem zagonu 
turizma. V naših destinacijah skupine Sava Hotels 
& Resorts se je že povečalo povpraševanje s 
strani domačega trga. Zagotovo pa je ključnega 
pomena za turistično panogo odprtje meja in 
letališč«.

KEMPINSKI PALACE PORTOROŽ
Hotel Kempinski Palace Portorož je ponovno 

odprl svoja vrata v četrtek, 11. junija. »V sklopu 
higienskih protokolov, smo implementirali 
Kempinski Storitev Belih rokavic oz. Kempinski 
white glove service, ki zagotavlja sledenje 
brezhibnim higienskim standardom ter 
upoštevanje direktiv s strani NIJZ, a hkrati 
nudi največjo možno kvaliteto storitev. Torej 

v kratkem: brezhibna čistoča in upoštevanje 
socialnega distanciranja, a hkrati petzvezdična 
storitev zaradi tega ne trpi,« so nam povedali. 
Prav tako že beležijo povpraševanja za turistične 
bone, zanimanje je bilo že takoj ob napovedi 
le-teh, sedaj, ko pa imajo gostje tudi točne 
informacije, kako jih vnovčiti, so dobili že prve 
rezervacije.

LIFECLASS HOTELS & SPA
Zaradi povečanega povpraševanja so Grand 

Hotel Portorož odprli že v četrtek, 11. junija, dan 
kasneje pa še Hotel Neptun. 19. junija so odprli 

še dva dodatna hotela.

»Ob upoštevanju navodil, ki jih je za 
namestitvene obrate pripravil Nacionalni inštitut 
za javno zdravje, smo posodobili že obstoječe 
higienske standarde in dodali nekatera nova 
pravila. Poleg socialne razdalje bo v prvi vrsti 
tudi razkuževanje vseh javnih površin. Prav tako 
bodo v vseh skupnih prostorih gostom na voljo 
razkužila. Tudi prijava v hotel bo prilagojena 
novim varnostnim ukrepom. Vse hotelske 
kartice in ključi, ki jih bodo gostje prejeli, 
bodo predhodno razkuženi. Da preprečimo 

zadrževanje večjega števila ljudi na recepciji, 
smo pripravili možnost »klica dobrodošlice«. To 
pomeni, da bo imel gost možnost opraviti hiter 
check-in, in šele ko se bo udobno namestil v svoji 
sobi, ga bo poklical receptor in mu podal vse 
informacije glede bivanja v hotelu.«

SOBODAJALCI
 Povsem druga zgodba se piše sobodajalcem, 

saj je večina takšnih, ki ne bodo mogli sprejemati 
bonov. Večina jih ni upravičena do te državne 
pomoči, ker na datum, 13. marca, niso bili 
registrirani. Sobe lahko oddajajo preko podjeta, 
s.p.-ja ali kot sobodajalci. Kot sobodajalci, ki niso 
polno zavarovani, lahko dejavnost opravljajo 
občasno oziroma največ 150 dni v letu. Zaradi 
tega, in da jim ni potrebno plačati prispevkov, ki 
znašajo približno 30 evrov na mesec, marsikdo 
v obdobjih, ko nimajo gostov, zapre dejavnost.

Stefano Božiček, iz podjetja Adria BNB 
iz Portoroža, nam je povedal, da je takšnih 
sobodajalcev na obali zelo veliko: »Sobodajalcev, 
ki ne bodo mogli sprejemati turističnih bonov je 
med 80 – 90%. Seveda pa zaradi tega veliko bolj 
računajo na tuje goste, saj se bodo hoteli najbrž 
bolj napolnili s slovenskimi gosti.« Kot je še 
povedal, se je povpraševanje povečalo, tuji gostje 
že delajo rezervacije. Ob tem je izpostavil, da 
je težko predvideti kakšna bo dejansko sezona, 
saj se stvari lahko hitro spremenijo. Zaradi tega 
so nekateri sobodajalci tudi znižali cene, ker so 
mogoče prehitro odreagirali.

 Andrej Babnik, iz podjetja Novasol, ki trži 
približno 600 objektov po Sloveniji, je povedal, 
da se je tudi pri njih povečalo povpraševanje 
in število rezervacij. »V primerjavi z lanskim 
letom, bo letošnja sezona seveda slaba. Vendar 
smo zadovoljni, ker prihaja do novih rezervacij. 
Letos je zelo nepredvidljivo leto, ki bi ga radi 
čimprej pozabili,« je pojasnil Babnik. Poudaril 
pa je, da smo v primerjavi z Italijo, Španijo in 
Francijo na boljšem: »Mi smo do sedaj izgubili 
47% rezervacij, v prej omenjenih državah pa 
imajo kar 85% izpad.« Po njegovih besedah se bo 
slovenski turizem nekako izvlekel, dobra stvar so 
tudi turistični boni.

OBALAplus

Oglasi v OBALAplus
e: marketing@obalaplus.si
t: 040 600 700
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Bojana Leskovar

ANDREJ ŠTER
Na mojo prošnjo za intervju je odgovoril v manj kot 12-ih urah in tako potrdil svoj sloves učinkovitosti. Ima sicer pravno diplomo, 
a je prepričan, da je bila to napačna odločitev. Želel si je študirati primerjalno književnost. Zbira izdaje Pike Nogavičke, ima jih 
več kot 350, prebere vse knjige Arta Paasilinne. S 36 leti (je letnik 1958), je v vladi Janeza Drnovška postal minister za notranje 
zadeve, od leta 1998 dela na Ministrstvu za zunanje zadeve. Danes vodi konzularni sektor. Sektor, na katerega, in nanj osebno, 
so se obrnili po pomoč številni Slovenci, ki se v času razglasitve epidemije in kasneje, niso mogli vrniti domov. Odgovori na 
vsak klic, četudi ne pozna številke. “Če me kličejo, me potrebujejo,” pravi.

Gradbeništvo 

gradbenistvo@kolektor.com
www.kolektorgradbenistvo.si

Eno najbolj inovativnih in sodobnih gradbenih
podjetij v Sloveniji.

GRADIMO NAŠO PRIHODNOST

Z operativno odločnostjo zagotavljamo
kakovostno izvedbo in nadpovprečno
učinkovitost gradbenih del vseh vrst.

GRADIMO VAŠ UGLED

Na predanih zaposlenih sloni naša največja
konkurenčna prednost.

SIMBOL KAKOVOSTI

foto:Izidor Farič

Ste se že naspali (pogovor je potekal 
drugi dan po razglasitvi konca 
epidemije)?

O ja. Zdaj je že veliko lažje. Lahko si 
organiziram svoj čas, tudi moji sodelavci. Hiša, 
v kateri se pogovarjava, je hiša, v kateri deluje 
konzularna služba, na podstrešju je klicni center. 
Moji sodelavci po telefonu ves dan odgovarjajo 
na različna vprašanja. Kako lahko nekdo pripelje 
v državo sivkine sadike, pa sveže izvaljene 
piščance, ljudje sprašujejo, če bodo 15. junija 
lahko šli na Koroško, …

Pa bodo lahko šli?
Ne vem. Nehvaležno je postalo govoriti o 

tem kaj bo, ker se medtem, ko to poveš, lahko 
že vse spremeni. Pred dnevi so bile informacije 
o statusu določene skupine ljudi v nekaj urah 
popolnoma različne. To so vozniki, ki živijo 
v Sloveniji in jih slovenska gradbena stroka 
potrebuje, potrebujejo jih prevozniki. Zjutraj 
je bilo rečeno, da boste morali, če boste šli v 
Bosno, ob vrnitvi v Slovenijo v karanteno. In tega 
si nihče ne želi, čeprav je karantena pravi otroški 
bavbav - okrog je prazen, v sredini pa ga ni nič.  
Nihče dokončno ne pove, ali je še smiselna ali 
ne, in nihče tega ukrepa ne nadzoruje. Toda, če 
človek dobi odločbo v kateri piše, ostani 14 dni 
na domačem naslovu, bodo ljudje to spoštovali. 
In če te to čaka ob vrnitvi v Slovenijo, ne boš šel 
nikamor.  Na to, kakšne so posledice karantene, 
so prišli opozorit delodajalci in gospodarski 
minister, da se bo slovenska gradbena dejavnost 
ustavila.  Vse to pa je, žal, povezano še z enim 
problemom. O sebi mislimo najboljše, zelo 
brutalno pa izkoriščamo tistega, ki ga lahko. 
Ljudje iz Bosne, Srbije in Makedonije, ki delajo 
v gradbeništvu, tukaj živijo v tako groznih 
razmerah, da to težko imenujemo drugače, 
kot trgovina z ljudmi. Delodajalci jih izkoristijo 
najprej v Sloveniji, potem pa napokajo v avtobuse 

in odpeljejo na gradbišče v München, v Belgijo, … 
Tam jih dobesedno prevažajo sem in tja, izogibajo 
se kakršnikoli kontroli, od obljubljenega zaslužka 
dobijo tretjino, ostalo poberejo organizatorji. Ti 
so nedavno ugotovili, da je mogoče izkoristiti še 
nižje standarde delovno pravnih razmerij in so 
dejavnost organizirali na Slovaškem. Tam delavci 
ne dobijo niti časa niti denarja za malico ali prihod 
na delo. Tako imamo podjetja, pravzaprav ne,  
agencije, ki se ukvarjajo z “lizingom delovne sile”. 
Organizatorji, ki ljudem doma, v Bosni, Srbiji, v 
Makedoniji, obljubijo nekaj, ko pa pridejo sem, jih 
posedejo v avtobus in peljejo čez mejo. V tujini 
morajo biti manj kot leto dni, sicer bi jim v državi, 
v kateri delajo, pripadale določene pravice. Po 
skoraj letu dni jih odpustijo, večinoma brez 
prihrankov, brez pravic, brez varstva in pristanejo 
na cesti. V Belgiji, v Nemčiji, na Nizozemskem.  
Ko jih dobijo organi pregona, ugotovijo, da imajo 
slovensko dovoljenje za bivanje. In kam jih vrnejo? 
K nam. Zagotovo se boste spomnili humanitarnih 
konvojev čez Slovenijo, tudi danes so še. Teh ljudi 
je ogromno, številka se ne ustavi pri deset tisoč.  

Če vemo, da se to dogaja, če vemo, da 
so organizatorji Slovenci, zakaj nihče 
nič ne ukrene?

Veste kakšna je interpretacija pravnika, 
Primorca, ki je bil državni sekretar na ministrstvu 
za delo? Če slovenski organizatorji omogočajo 
čezmejno zaposlovanje delovne sile, je to samo 
dokaz, da so slovenski delodajalci bolj iznajdljivi 
od tujih. To je vredno podpore, ne preprečevanja. 
Tako pravi bivši državni sekretar, pristojen tudi 
za družino, socialne zadeve in enake možnosti. 
Obupno. Edini, ki se je angažiral ob tem vprašanju 
so Goran Lukič iz delavske svetovalnice, ki 
razume, da so to skrajno zavržena dejanja 
in nemški sindikati, zaradi dumpinške cene 
delovne sile. Tam plačajo za to delo 1.300 evrov,  
dumpinška cena je pa 300. Razmere so take kot v 
pra-kapitalističnih Dickensovih mestih.

Ko smo postali samostojna država, 
je bil naš cilj tudi ta, da bo Slovenija 
socialna država. Vedno bolj je jasno, 
da ni. Kaj se je zgodilo?  

Ne vem. Ko si sam zastavim to vprašanje, je 
moj odgovor zasilen, tak, za popoldan. Da smo 
preprosto v prvem ali drugem razredu, zavidamo 
pa tistim v osmem. Demokracije se pravzaprav 
zares nikoli nismo učili in jo pogosto zamenjujemo 

z anarhijo. Promet je dober primer. Četudi je 
omejitev 80, bom vozil tako kot jaz mislim da je 
prav, saj vendar cesto poznam. 

Nekje sem prebrala, da ne vozite.
Ne. Tudi vozniškega izpita nimam.

Vas tudi ni zanimalo?
Ko bi me moralo, me ni, potem sem bil pa 

prelen.

Kdo vas pa vozi?
V službo potujeva z Jelkom Kacinom, sicer pa 

žena.  Vam povem, položaj sovoznika je povsem 
udoben. Večji gospodje in gospe so samo še tisti, 
ki zmorejo brez mobitela. 

No, pri vašem delu si to težko 
predstavljam?!

Pa saj tukaj v Ljubljani prideš v desetih minutah 
kamorkoli, s taksijem ali kolesom. Tuji diplomati 
pravijo, da je Slovenija raj. V pol ure si lahko od 
predsednika države do ustavnega sodišča, do 
določenega ministrstva, …

Kolo pa vozite?
Ja, seveda, celo nekaj službenih imamo.

Ampak ob petkih ne?
Ne, ob petkih pa ne vozim kolesa.

Ljubljana je bila idealna tudi v času 
zapore med občinami. Ljubljančani 
smo, za razliko od velikih glavnih 
mest, bili v desetih minutah na 
sprehajališčih, v naravi, …

Ja, si pa zamislite tiste, ki živijo v stolpnicah, 
na nekaj kvadratnih metrih, brez balkona, 
zaprti med štiri stene. Ljudje so se res bali iti iz 
stanovanj. 

Ali lahko, zdaj že z določene časovne 
distance in z več vedenja, ocenite 
ukrepe, ki smo jih sprejemali med 
epidemijo? So bili nekateri preveč 
rigorozni?

Težko vam odgovorim na to vprašanje. S čim 
pa naj primerjam? S sosednjo Italijo? Ali Španijo? 
Nam je pomagalo to, da smo majhni, da smo 
z novicami in odločitvami lahko dosegli tudi 
tistega, ki živi v Lendavi. Ljudje so spoštovali 
odločitve tudi iz strahu in nevednosti.  Zelo so 
bili na udaru tisti, ki so bili tudi najbolj ogroženi. 
Starejši ljudje, ki še vedno menijo, da smo z 
opuščanjem in rahljanjem ukrepov prezgodnji. 
Moje osebno mnenje je, da je to bolezen, s 
katero bomo živeli, na katero se bomo morali 
navaditi.  Zagotovo pa bomo morali spremeniti 
svoje navade.  Zdravstvena kriza je mimo,  ljudje 
so zdaj doma, ker so jim rekli naj bodo, se bo 
pa kmalu zgodilo, da jih bo veliko doma, ker ne 
bo služb, ne bo denarja. Morda lahko vse, kar se 
nam je dogajalo, razumemo tudi kot opozorilo, 
da tako kot smo živeli doslej, kako delamo z 
naravo, kako delamo drug z drugim, kakšni smo v 
medgeneracijskem dialogu, ali v skrbi za starejše, 
ni več “v redu”. Kar se pa tiče potovalnih navad, 
smo dobili veliko lekcij. Kako se obnašamo, ko 
smo v tujini, še posebej v daljnih krajih, kjer smo 
prevzeli vse navade kolonialnih gospodarjev. 
Veliko težav bo pri masovnih poceni potovanjih. 
Ljudje bodo šli na pot, ker bo poceni,  storitve 
bodo slabše, slaba hrana, to pomeni tudi razpad 
turističnih kompleksov, ki so doslej na tak način 
zaslužili ogromno denarja.

Večkrat ste omenili primere starejših 
moških na Tajskem.

Jaz jim rečem stari fantje, ljudje pa govorijo o njih 
kot o tistih, ki se gredo seks turizem. Sploh ne! 
To so upokojenci, z ne prav velikimi pokojninami, 
ki oddajo doma še stanovanje in  imajo na mesec 
1.200 do 1.500 evrov dohodkov. S tem lahko 
na Tajskem ali na Filipinih solidno živijo. Res pa 

je, da se tam počasi 
začnejo počutiti doma, 
dobijo še partnerko, 
socialno okolje. 
Ljudje doma, sosedje, 
sorodniki ga pozabijo. 
Potem pa se zgodi pandemija in na brutalen način 
jim dajo vedeti, da kot tujci v deželi niso več 
zaželeni. Če sporočila ne razumejo, jim povedo, 
da jim lahko zgori prebivališče, … Obravnavali 
smo primer fanta iz Štajerske. Njegova hčerka 
je zagotovila, da si res želi domov, si pa ne zna 
kupiti karte. Saj veste, tudi to je treba danes 
znati poiskati in kupiti. No, ni bil eden, bilo jih je 
šest. Po ovinkih smo jih spravili domov in samo 
predstavljam si lahko, kaj si zdaj misli ta gospod.

In kaj si o njem mislijo sosedje.
Ja, najbrž se na glas sprašujejo, da kaj pravzaprav 

dela tukaj, saj je bil doma že drugje.

Kaj je v ljudeh, da strah, ki ga lahko 
razumem, preraste v tiho ali pa 
odkrito agresijo, netolerantnost?

Reakcija je bila podobna tisti v Kambodži, ali 
pa na Sinaju. Primer antropologinje, ki se je po 
več letih morala vrniti iz Afrike. Bila je v solzah, 
saj se je leta in leta trudila zato, da bi se razmere 
tam izboljšale, potem pa je morala oditi. To so 
bile reakcije atavističnega strahu - nečesa ne 
poznam, torej je slabo in se bom branil pred tem, 
nihče ne sme nikamor. Kar spomnite se naše 
prve namestitve v karanteno v Velenju. Neka 
starejša gospa v Velenju je kričala, naj ljudi, ki 
smo jih pripeljali v hotel, damo v samski dom. 
Morali smo ji povedati, da so bili to naši otroci, 
otroci sosedov, sorodnikov, ki so sami toliko 
razumni, da bodo ostali v karanteni in tako ne 
bodo ogrožali okolice.  

Ali pa primer bolnice Ptuj, ki ni želela 
sprejeti bolnikov iz Doma starejših v 
Ormožu?
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Poleg ptujske bolnice se je zagotovo zgodilo še 
kaj, kar ne vemo. 

Za koliko ljudi ste poskrbeli, da so 
prišli domov?

S prevozi, ki smo jih organizirali na zunanjem 
ministrstvu, med 740 in 750 ljudi. Nekateri so 
prišli s poljskimi letali v Varšavo, drugi s Čehi 
v Prago, nekateri v Budimpešto, naprej smo jih 
pripeljali mi. Nimamo pa točne statistike, ker je 
ni. Precej ljudi smo prepeljali z avtobusi,  številnim 
smo svetovali kam in kako naj potujejo,  mnogim 
smo poslali potrdilo, da se res vračajo domov, 
ker se sicer sploh ne bi mogli vkrcati na letalo. 
Turkish Airlines je letel zelo dolgo, potoval si v 
Istanbul in nato v Zagreb, a se nisi mogel vkrcati 
že na prvi let, če nisi imel potrdila, da greš lahko 
v Slovenijo. 

In to potrdilo ste izdali vi?
Praviloma naše ambasade tam, od koder so 

ljudje potovali. Problem je nastal v državah, kjer 
nimamo ambasad.

So bile vse naše ambasade enako 
učinkovite?

Naše že, smo dobro organizirani. Zelo 
pomembno je bilo, da je bilo tukaj ves čas, ne 
glede na uro, kontaktno mesto, kamor je bilo 
mogoče telefonirati in dobiti informacije. Zdaj, 
takoj.  Večinoma sem bil to jaz ali pa nekdo, ki me 
je nadomeščal. Informacije sem dajal po telefonu, 
ker je bil komunikacijski sistem nekajkrat na tem 
da odpove, telefoni pa so delovali. Še nekaj je 
bilo dragoceno, za kar smo se potrudili v mirnem 
času. Ambasada v Egiptu pokriva celo Afriko, 
zato je bilo koristno, da je naš ambasador ali 
konzul imel kontakte tudi v Kongu, Senegalu, 
Gani,  Namibiji. Kjer ljudi nismo poznali, smo 
imeli problem.

Je diplomacija danes poznavanje ljudi, 
kontakti, telefonske številke?

Predvsem to. Mreženje in preplet iznajdljivosti 
in poguma. Tisti, ki misli, da bo s teoretičnim 
znanjem obvladoval prakso, se je zmotil. To, kar 
se je dogajalo med epidemijo, se ni še nikoli. Ves 
svet je stal, od nikoder nisi mogel nikamor. Tudi 
verniki se niso družili, tako kot nekoč, v procesijah 
proti kugi. Verske skupnosti so ugotavljale, da to 
nima smisla in da morajo delovati pomirjujoče. 

Zdaj, ko je tega konec…
A je?

…bolje,  ko so se stvari umirile, bodo 
ljudje spet začeli potovati. Kaj jim 
svetujete? Kaj morajo vedeti preden 
se odpravijo na pot?

Najprej morajo imeti veljaven potni list, 
dovoljenje za tja, kamor potujejo, če rabiš vizo, jo 
moraš imeti, moraš biti zavarovan. Zavarovanje je 
pogosto tisto, čemur se v družinskem proračunu 
najprej odpovemo, češ da se še nikoli ni nič 

zgodilo. Ravno zato imaš zavarovanje, da ga ne 
potrebuješ. Včasih je to eksistenčno vprašanje. 
Če nisi zavarovan, te pustijo, kjer si. Zelo 
pomembno je vedeti, kaj je dolžnost tistega, s 
katerim sklepamo pogodbo o potovanju. Je to 
agencija, letalski prevoznik? Treba je vedeti, zakaj 
nizkocenovnik leti za skoraj nič denarja, redna 
linija pa za precej več, kaj so njene obveznosti. 
Nizkocenovnik lahko odpove let brez posledic. 
Pripeljali smo vas v Barcelono, nazaj vas pa ne 
bomo, ker … karkoli že.

Poznati moraš razmere tam, kamor greš. 
Različne, vremenske, navade, ali lahko 
fotografiramo ljudi, kaj pomenijo posamezne 
kretnje. Mi svetujemo, da govoriš z nekom, ki 
je bil tam pred kratkim in ti bo lahko najbolj 
natančno povedal kaj in kako. Dobro je vedeti, da 
so v Aziji, tik pred mejami, lahko »fake« carinski 
uradniki, ki se ti kot tujcu ponudijo v pomoč in ti 
prodajo potrdilo o plačanih carinah. Ki jih tako ali 
tako ne potrebuješ.  Zelo zoprno je v primerih, 
ko nimamo nasveta kaj storiti. 

Dolžnost države, da pomaga svojim 
državljanom v tujini, se najbrž nekje 
konča. Kje? Kateri so razlogi?

Koncept delovanja diplomacije v obliki 
veleposlaništva je, da vsak, ki gre v tujino, sprejme 
obvezo, da bo upošteval pravo države v kateri se 
nahaja, naše pravo in mednarodno pravo. Četudi 
je lokalno pravo nerazumno, ga mora upoštevat. 
Recimo, ste konzul v Ankari in k vam pride nekdo, 
ki pove, da je Slovenec, da je ušel iz turškega 
zapora in prosi za potni list, na tuje ime. Čaka ga 
35 ali pa 15 let zapora, kar je v Turčiji skoraj isto. 

In kaj boš?
Po njihovi zakonodaji moraš poklicati policijo. 

Po naši pa je prvo pravilo, da je treba pomagati 
našim državljanom. To dvoje spraviti skupaj je 
zelo zoprno. Mednarodno pravo ne da pravega 
odgovora. Lahko narediš naslednje: »Niste mi 
povedali, da ste ušli iz zapora, bili ste celo noč 
v nekem lokalu, napili ste se, ukradli so vam 
vse, tudi osebne dokumente, povejte mi svojo 
identiteto, svojega bratranca se spomnite ali 
pa tistega, ki vam je najbolj podoben in bova to 
napisala.« Toda, če to Turki  izvedo in če imate 
srečo, greste kot persona non grata domov, 
lahko pa vas tudi kazensko preganjajo ali izženejo. 
Smo imeli take primere, ne sicer v Turčiji. Filmi, 
ki jih gledamo, niti niso tako zlagani. Recimo o 
zaporih. Ti so takšni, da si res ne želiš nikoli več 
tja. Včasih Slovenci sedijo res dolgo v zaporih, 
v nečloveških razmerah, ker jim preprosto ne 
moremo pomagati. NJihovi sorodniki pa mislijo, 
da nočemo. In smo ta grdi.  

Ko vas takole poslušam imam občutek, 
da ste razumevajoč in toleranten 
človek. Je kakšno dejanje preko 
katerega ne morete?

Ne. Logika je podobna kot pri tistih pravih 
odvetnikih. No, saj nisem še takega srečal ...

Peter Čeferin?
… ali pa Hribernik.  Ti vam bodo povedali, da ne 

branijo hudodelca ampak človeka. In zanj pričakuje 
in se bori za pošteno obravnavo. Podobno je tudi 
pri našem delu. Slovenskemu državljanu v tujini 
sem dolžan pomagati, ne glede na to, katero 
zavrženo dejanje je storil. Če pa mu država kaj 
očita, naj ga pripelje sem in ga obravnava po naši 
zakonodaji. Če naše ljudi obravnavajo drugače kot 
druge državljane, je naš konzul dolžan pomagati. 
Prepreči diskriminatorno ravnanje, mu pomaga, 
če ima zdravstvene težave, zagotovi mu obravnavo 
v jeziku, ki ga razume, pomoč odvetnika, itd.

Česa pa na osebni ravni ne tolerirate?
Laži.  Če si sposoben lagati, boš laž branil z vsem 

možnim. To je zame ključna ločnica. 

Se odzovete na vsak telefonski klic, 
četudi ne poznate številke?

Seveda. 

Kako pa pridejo ljudje do vaše 
številke? 

Jaz jo dam z velikim veseljem. Ljudem nič ne 
pomaga, da vedo, kako se pozvoni na vratih naše 
konzularne službe, če delamo do 16h in smo ob 
ob sobotah in nedeljah zaprti. To je rak rana 
slovenskega ministrstva za zunanje zadeve, da 
nima dežurne službe. Ministrstvo gre spat ob 
osmih zvečer in spi spanje pravičnega do osmih 
zjutraj. Medtem pa je po svetu nekje praznik, 
nekje delovni dan v soboto, v nedeljo, …

Veljate za zelo učinkovitega birokrata. 
Neučinkovitost pa je temeljna lastnost 
birokratov. Večni izgovori so roki, 
ki še niso potekli. Mora biti človek 
po naravi tak, da ga neopravljene 
zadeve morijo, ne more spati, če jih 
namenoma pusti neopravljene, ali ga 
okolje sili k učinkovitosti?

K sreči je narava našega dela takšna, da 
enostavno ne moremo prelagati stvari na 
naslednji dan. Med drugim izdajamo dovoljenja za 
prelet letal. A naj rečemo, naj ostanejo v zraku 
14 dni,  dokler mi ne izdamo dovoljenja? Vsak, ki 
pride k nam, skuša stvari opraviti takoj. 

Če človek sledi vašemu življenjepisu, 
se vaša  pot potem, ko ste prenehali 
biti minister za notranje zadeve, ne 
nadaljuje logično. Pričakovala bi vas 

na kakšnem drugem položaju, ne na 
položaju vodje konzularne službe. No, 
vmes ste bili tudi državni sekretar na 
ministrstvu za zunanje zadeve.

Najbolj šokantno je bilo, da sem postal notranji 
minister. Pri 36 letih. Glede na to, da je bilo veliko 
samooklicanih kandidatov, ne vem kako to, da se 
je predsednik Drnovšek odločil zame, a sva se 
zelo dobro razumela. Potem je bila dilema ta, ali 
naj grem iz cveta na cvet. Ustanavljal se je KAD 
in SOD in če bi takrat sprejel kakšno od teh 

ponudb, bi morda bil zdaj že iz zapora. Zdelo se 
mi je, da sem premalo izkušen. Vzel sem si prosto 
leto dni, a se mi je še dolgo dogajalo, da sem se 
moral ob branju kronike dnevnega časopisja 
spomniti, da nisem več minister. Marsikoga sem 
nasmejal, ko sem spraševal za službe. Potem sem 
šel na ministrstvo za zunanje zadeve. Delal sem 
na konzularnem področju, migracije, Šengen. To 
kar delam zdaj, delam z veseljem in nikoli mi ni 
dolgčas.

Med korono ste bili najbolj popularni 
uradnik, doživeli ste pet minut slave. 
Vam je bilo to kdaj odveč?

Jasno mi je bilo, da je bilo veliko zanimanja 
za našo dejavnost in da so ljudje to prepoznali 
kot spodbudno sporočilo. In to je lahko za 
koga moteče. Ampak ta trenutek slave je milni 
mehurček, zdaj je že počil in ga ni več.

Kje se vidite čez deset let?
Ukvarjal se bom z vnuki.

No, to vam pa ne verjamem.
A je kaj narobe s tem?

Ne, ni. Ampak si vas težko 
predstavljam …
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MALOOBMEJNI PREHODI 
KONČNO SPET PREVOZNI
Včeraj so bili za odprtje končno na vrsti še zadnji, maloobmejni prehodi, prehodi. V dopoldanskem času je padla še zadnja 
novodobna zapreka, ki je tri mesece in več ločevala sosede ob njej.

Matej Sukič

OBALA IMA VELIKO SREČO, 
KER IMA PROFESIONALNI 
UMETNIŠKI ANSAMBEL
Patrik Greblo je eden bolj prepoznavnih obrazov slovenske glasbene scene. Na svoji poti se je srečal s številnimi izzivi, 
tokrat pa je ponovno zaplaval v gledališke vode, ker je eden ključnih posameznikov pri novem projektu Gledališča Koper. 

Potem, ko je v soboto Slovenija 
odpravila omejitve na meji 
z deželo Furlanijo - Julijsko 

krajino, jih je včeraj popolnoma 
ukinila še s preostalimi italijanskimi 
deželami, saj je bila tudi Italija 
uvrščena na seznam epidemiološko 
varnih držav. Naj spomnimo, da 
so mejo z Italijo slovenske oblasti 
zaradi preprečevanja širjenja okužb 
s koronavirusom zaprle že 12. marca 
in da so državne meje lahko prehajali 
le dnevni delovni migranti oz. 
čezmejni delavci, kdor je razpolagal 
s potrdilom lokalne skupnosti, ki je 
upravičevalo prestop državne meje 
zaradi nujnega izvajanja gospodarskih 
in kmetijskih čezmejnih dejavnosti. 
Tem so se kot zadnje pred približno 
dvema tednoma pridružile še osebe, 
ki so želele obiskati izključno 
ožje družinske člane. Zaprtje 
maloobmejnih prehodov pa je tem 
ljudem zadalo še nov udarec, ki se je 
poznal zlasti na dodatnih prevoženih 
kilometrih do želenega cilja, saj 
so se morali vozniki odpeljati do 
»najbližjega« odprtega prehoda.

 Mnogi so že med vikendom zaman 
preverjali, ali bi se lahko vseeno 
zapeljali čez lokalni maloobmejni 
prehod, a so bile težke železne 

zapornice še vedno na svojem 
mestu. Naš fotograf se je odpeljal 
do maloobmejnih prehodov pri 
Plavjah, Ospu, Colu in Lipici, da bi 
preveril, ali so res spet prehodni in 
tako je tudi bilo – »padec« meja pa 
so dočakali tudi na miljskem koncu. 
Na Ospu je v objektiv ujel delavce 
cestnega podjetja, ki so s pomočjo 
žerjava s ceste odstranjevali težke 
železne ovire in jih umikali na 
tovornjak, tako da je bila pot znova 
prosta. Nekaj vozil je takoj izkoristilo 
znova odprto pot in se odpeljalo 
na sosednjo stran. Čez prehod 
pri Colu se je včeraj zapeljala tudi 
repentabrska županja Tanja Kosmina 
in na Facebooku objavila fotografijo 
s pripisom »spet smo združeni«.

 Prehod je sedaj povsod znova 
dovoljen, vse se vrača v normalne 
tirnice. Trenutno ni na omenjenih 
točkah nobene policijske kontrole, 
če bo v prihodnje, pa ne vemo, saj 
informacije nismo nikjer zasledili. 
Najbrž bodo mejo nadzirali, saj 
v Slovenijo še vedno ne morejo 
vstopiti državljani iz epidemiološko 
še ne varnih držav.

Sara Sternad
Primorski dnevnik

Z njim smo se pogovarjali med napornimi 
vajami za glasbeno scenski užitek Stoletje 
muzikala, ki bo premiero doživel na 27. 

Primorskem poletnem festivalu.

Po dolgih letih v Gledališču Koper 
pripravljate muzikal. Tudi pri prvem, 
Mala prodajalna groze, ste bili 
glasbeni vodja. Zakaj so mjuzikli v Istri 
tako redek pojav?

Muzikal je glasbeno scensko delo, zato je to 
nekoliko bolj zahtevna produkcija kot zgolj 
predstava ali samostojen koncert, saj združuje 
slednje in še kaj več. Z muzikalom se v Sloveniji 
ukvarja malo institucionalnih hiš (redke so tudi 
produkcije v zasebni produkciji),

kaj šele v Slovenski Istri, kjer je kulturna 
ponudba razdrobljena in šibi že tako šibko regijo, 
za katero vedno znova ugotavljamo, da ima večji 
potencial od ponujenega.

Mislite, da je kultura sestavni element 
turistične strategije na obali?

Kulturo in turizem idealizirano povezujemo od 
zlatih časov, ko smo imeli Obalno-kraško regijo 
ter močna turistična podjetja. Posebno Casino 

Portorož, ki je nenazadnje zgradil Avditorij 
Portorož in, kar je nadvse pomembno, sofinanciral 
programe vseh velikih prireditev, ki je bil tudi 
zavoljo budžeta lahko tako dih jemajoč. Danes te 
mecene kulture preštejemo na prste ene roke, 
a to niti ni glavni problem. Veliko bi dosegli že z 
večjim sodelovanjem, morda celo združevanjem 
kulturnih deležnikov slovenske Istre, ki so sedaj 

preveč omejeni na zadovoljevanje potreb znotraj 
svojih občinskih meja.

Se vam zdi povezovanje kulturnih 
ustanov prihodnost obale?

Tako je. Velik korak je že skupna kandidatura 
obalnih občin v tekmi za Evropsko prestolnico 
kulture 2025, pri čemer je bil pobudnik Piran. 
Slišim, da župani obalnih občin snujejo tudi druge 
sinergije, kot je združevanje določenih občinskih 
služb, kar je edino pravilno. Obala je ena, to je 
skupni prostor, kjer se njeni prebivalci enako 
doma počutijo tako v Piranu kot v Ankaranu, 
Izoli ali Kopru.

Ali je PPF, ki že 27 let povezuje vse 
občine pripravljen, da poveže tudi 
kraje v Italiji in Istri?

Obala ima veliko srečo, da ima na svojem 
teritoriju profesionalni umetniški ansambel. Kajti 
le ustanove, ki to imajo, lahko ustvarjajo. Ostale 
lahko samo trgujejo s produkcijo drugih. Seveda 
govorim o Gledališču Koper in o njegovih petih 
igralcih, ki tvorijo »umetniško

proizvodnjo«, ki pa je silno nalezljiva in privablja 
ostale profesionalne ustvarjalce. Lahko imamo še 
kako lepe in opremljene dvorane, a če nimamo 
umetniškega ansambla, lahko dvorane polnimo 
le z gostujočimi predstavami in koncerti, ki jih 
kupujemo na trgu. Takih kulturnih domov pa je v 

brezplačna številka 
080 22 10

info@terme-dobrna.si
www.terme-dobrna.si
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Katja Pegan

Poletje v Skandinaviji. Neskončno dolgi dnevi, 
svetlo modro nočno nebo, prijetne temperature, 
polni parki ljudi ter nasmejani domačini. Najlepše 
obdobje leta se uradno začne s poletnim solsticijem. 
Skandinavske države praznujejo najdaljši dan v letu 
na različne načine. Na Danskem so praznovanje 
solsticija združili z dnevom Janeza Krstnika.  
Praznovanja se pričnejo na predvečer dneva Janeza 
Krstnika (Sankt Hans Dag) ter nadaljujejo naslednji 
dan, 24. junija. Že vikingi so na ta dan obiskali 
vodne izvire ter s prižigom kresov odganjali zle 
duhove. Do leta 1770 je bil najdaljši dan v letu tudi 
državni praznik. Tradicija kresov se je obdržala 
vse do danes, saj vse od leta 1920 Danci na večer 
pred dnevom Svetega Hansa (Sankthansaften) 
na vrh kresov privežejo slamnato čarovnico in jo 
pozno zvečer zažgejo. Čarovnica na vrhu kresa 
je v spomin žensk, obtoženih čarovništva, ki so 
bile zažgane v 16. in 17. stoletju. Zgodba, ki jo 
enkrat letno slišijo vsi Danski otroci pravi, da 
čarovnica po tem, ko je zažgana, na metli odleti 
v Brocken, v Nemčijo, kjer se na čarovniškem 
hribu udeleži zborovanja čarovnic. Gre za 
nekoliko kontroverzno pogansko tradicijo, zato so 
nekateri kresi dandanes postavljeni in zažgani brez 
slamnatih čarovnic. Po dolgih nočeh in deževnih, 
vetrovnih kratkih dnevih, vsi Danci, ne glede na 
starost, z veseljem praznujejo prihod poletja. Če 
vreme dopušča, večer preživijo na prostem, v 
parkih, na plažah ali na vrtovih, v družbi prijateljev 
in družine ter se družijo pozno v (svetlo) noč. Letos 
bodo praznovanja v bolj intimnih krogih, saj so na 
Danskem še vedno prepovedana zbiranja večjih 
množic ljudi. Posledično je bilo veliko javnih kresov 
in praznovanj odpovedanih. V preteklih tednih so 
v Kopenhagnu naredili nekaj izjem ter skozi prste 
pogledali organizatorjem protestov v podporo 
gibanju Black Lives Matter, kjer se je zbralo do 
15.000 ljudi. Glede na to, da maske na Danskem 
niso bile nikoli obvezne, so se marsikateri Danci ob 
pogledu na množico protestnikov samo zaskrbljeno 
spogledovali. A če je občina pustila ljudem prosto 
protestirati, ne dvomim da bo naredila izjemo tudi 
pri praznovanju najbolj vesele noči v letu. Mestni 
parki, plaže  ter zelenice bodo na to kratko noč 
zagotovo polni objetih, nasmejanih ljudi, ki bodo s 
pomočjo močne pijače svojih vikinških prednikov 
vsaj za eno noč pozabili na vsakdanje skrbi.

Maščevanje ni dejanje in čustvo, ki bi ga 
morali gojiti, je pa dobro, da ga poznamo. 
Kajti maščevalo se nam bo marsikaj!
Da se narobe prehranjujemo in premalo 
gibamo, zato se bo naše telo veliko prej 
iztrošilo, kot bi se sicer.
Da ne jemljemo resno podnebnih sprememb 
in bomo uničili planet prej, kot bi ga lahko 
naši otroci rešili.
Da ne razumemo, da sta dobro javno šolstvo 
in zdravstvo tako pomembna kot pravica do 
življenja in dela.
Da ne prepoznamo ljudi s pogumom in 
vizijo, ki jih ne napajajo lastna veličina, 
nacionalizem ali populizem.
Da ne razumemo čisto zares, da je v 
povezovanju moč in rešitev.
Da na žalost ne gojimo duha in misli v takšni 
meri, da bi razumeli, da je kultura vse, kar 
smo.
Po drugi svetovni vojni so snovalci nove 
države in novega družbenega reda verjeli, da 
se bo Jugoslavija približala svetu predvsem 
z izobraževanjem in kulturo. Poleg napisov 
Živel Tito!, ki so zaznamovali pročelja 
hiš in čas, bi danes morali prepoznati in 
ponotranjiti neko drugo, zelo pomembno 
geslo tistega časa: Kultura, izobraževanje 
bosta naše maščevanje!
Prav to geslo, bi nas moralo voditi iz temnih 
časov strahu, ko na različne načine skrbimo 
le za svojo varnost, da postavljamo meje tam, 
kjer jih že dolgo več ni bilo, si izmišljujemo 
nove, meter in pol dolge. Medtem pa 
izgubljamo dragoceni čas, da bi se spoznali, 
da bi se pogovarjali, da bi se poslušali. Pred 
nami je poletje, ko se bomo morali spočiti 
od tega nenehnega strahu, zato berimo 
literaturo, poezijo. V njej je več zdravila, 
kot si upamo pomisliti. Pojdimo v gledališče, 
na koncerte, na pogovore – spoznali bomo 
druge in drugačne, prepoznali bomo sebe. 
Letošnje kulturno poletje nam ponuja 
veliko vsega. Izobražujmo se, nahranimo 
se z umetnostjo in kulturo in ne bo se nam 
maščevalo – življenje!

MAŠČEVANJE

Moji dnevni izleti s kolesom po Washingtonu, imajo 
novo gravitacijsko točko. Ne glede na to, ali kolesarim 
po Rock Creek parku, ki se kot džungla razteza na 
severozahodu mesta, ali me pot zapelje v Alexandrijo 
v Virginiji, ali pa če zgolj delam šive preko mostov, ki 
povezujejo oba bregova Potomaca, v vsakem primeru 
pred odhodom domov obkrožim še Belo hišo. 
Kot kakšen nadzornik, oskrbnik, preverjam stanje 
trimeterske ograje, s katero je obdana predsedniška 
palača. Preštejem število teroristov - tako je protestnike 
proti policijskemu nasilju in rasizmu oklical predsednik 
Trump - se z njimi in s policaji pogovarjam. Trg Black 
Lives Matter, ki ga je protestnikom podarila županja, 
ni nikoli prazen. Gradbeni oder palače, nasproti parka 
Lafayette, je polepljen s protestnimi lepaki. Vzdolž 16. 
ulice in na vogalu, kjer je episkopska cerkev Sv. Janeza, 
se vsak dan dogaja nekaj novega. Prav na tem vogalu, 
se je 1. junija, potem, ko sta policija in nacionalna garda 
po Trumpovih navodilih očistili prostor teroristov, 
predsednik dal ovekovečiti, z Biblijo v roki. Po velikem 
prostoru, zaprtem za promet, odzvanja glasba, zbirajo 
se umetniki, urijo govorniki. Prodajalci majic, darovalci 
prigrizkov in napitkov so trg spremenili v manjši bazar. 
Sem in tja pa na prizorišče prikoraka skupina svežih 
protestnikov. Če jih vprašaš, kako dolgo bodo še 
protestirali, ti v en glas odgovorijo: “Do novembra!” 
Bodo zdržali? In če bodo zdržali, kaj se bo zgodilo, če bo 
Amerika novembra Donaldu Trumpu rekla ne? Kaj bo on 
storil? Trump že zdaj napoveduje, da bodo novembrske 
volitve ponarejene, oziroma da volitve, če jih izgubi, ne 
bodo legitimne. Je bila Trumpova odločitev, ko je 1. junija 
nad miroljubne protestnike poslal vojsko in konjenico, 
generalka za november? Vprašanje se mi rola po glavi že 
dolgo časa, z eskalacijo Trumpove neobrzdanosti pa ta 
možnost postaja vse bolj oprijemljiva. Da je bila Amerika 
zelo blizu svojemu Tiananmenu nihče več ni dvomil, ko 
je Bela hiša tisti ponedeljek vpoklicala redno vojsko in so 
nad našimi glavami preletavali black-hawki z oboroženimi 
vojaki. Ker je možnost, da se bo Trump v primeru poraza 
na volitvah uprl z vsemi štirimi že postala del predvolilnih 
debat in nova normalnost, me trese groza. Zdi se mi, da 
možnost vladanja z vojsko ne šokira nikogar več, razen 
najbolj vplivnih, upokojenih generalov, ki opozarjajo nad 
nevarnostjo. V najbolj dramatičnem trenutku so ljudje, 
kot general Jim Mattis, bivši Trumpov obrambni minister, 
dosegli, da so nacionalno gardo najprej razorožili, nato 
pa jo skupaj z enotami redne vojske poslali domov. Toda 
ti upokojeni in vplivni generali so lahko ukrepali zgolj 
enkrat. Zdaj sta na vrsti Kongres in redna vojska, če se 
le-ta odloči, da stopi na stran ljudstva. Naj za zaključek 
še povem, da sta SARASOTA, Fla., in Arex d.o.o. 
iz Šentjerneja, decembra lani podpisala ekskluziven 
dogovor o dobavi vseh Arexovih izdelkov za ameriško 
tržišče. Ali z drugimi besedami, slovenski gumijasti 
naboji zdaj udrihajo po gibanju Black Lives Matter.

STRIC IZ AMERIKE

Andrej Mrevlje Nina Ločniškar

PISMA Z DANSKE

Vsakodnevni program
Programma giornaliero

Ponedeljki/Lunedì: 
Poletni koncerti v Kopru/Concerti estivi a 
Capodistria (Taverna)

Torki/Martedì:
Poletni gledališki večeri/Teatro estivo 
all'aperto (Martinčev trg/Piazza Peter 
Martinc)

Srede/Mercoledì: 
Poletje z biseri/Perle d’estate (Lapidarij 
Pokrajinskega muzeja Koper/Lapidario del 
Museo Regonale di Capodistria)

Četrtki/Giovedì: 
Alpe Adria PUF Festival, Poletje v 
Bertokih/Estate a Bertocchi (julij/luglio), 
Čubed pod borovci/Čubed sotto i pini 
(avgust/agosto), Otroški poletni gledališki 
vrtiljak/Giostra teatrale estiva per bambini

Petki/Venerdì: 
Alpe Adria PUF Festival, Istrska 
tržnica/Mercato Istriano

Ne zamudite
Da non perdere

1. 7.–31. 8.: Primorski poletni festival/Festi-
val estivo del Litorale

21. 7.: Etnohisteria

24.–26. 7.: Fešta kalamarov in Mediterana
Festa dei calamari e del Mediterraneo

 7.–9. 8.: Frivolus

11.–16. 8.: Summer Afro Latin Festival 
(plesni festival/festival di danza)

22. & 23. 8.: Folkest

www.visitkoper.si facebook/visitkoper
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Sloveniji veliko, skoraj toliko kot je občin.

Kako bi ocenili igralce gledališč 
Primorske? Vidite  v njih potencial za 
nove glasbeno-scenske projekte?

Od časa, ko sem zaključil z direktorovanjem 
v Avditoriju leta 2008, sem svoje profesionalno 
delo nadaljeval v Ljubljani, vodil Glasbeno 
produkcijo RTV Slovenija in njene glasbene 
korpuse (simfonični orkester, big band, otroški in 
mladinski pevski zbor), imel sem tudi priložnost 
sodelovati pri mnogih glasbenoscenskih 
projektih. Med drugim sem bil glasbeni vodja 

najuspešnejšega muzikala v Sloveniji, Mamma mia, 
ki je nastal v zasebni produkciji družbe Prospot. 
Ugotavljam, da je zanimanje za take projekte 
zelo veliko. Obala ima v tem žanru tudi veliko 
ustvarjalcev, ki pa drug za drugega morda niti ne 
vedo in si vsak sam utirajo pot v svoji umetniški 
zvrsti (glasba, igra, ples, …). Vsi seveda silijo v 
Ljubljano, ravno zato, ker je ta povezovalec na 
Obali prešibek ali neprepoznan.

Prvič delate s Stanislavom Mošo. 
Kakšno je sodelovanje?

Seveda sem delo Stanislava Moše, v ljubljanskem 

MGLju in mariborskem SNG-ju, spremljal že 
prej. Povsem fasciniran pa sem nad delovanjem 
njegovega gledališča v Brnu, saj gre za teater, ki 
je specializiran ravno za muzikale. Verjamem, 
da bo predstava Stoletje mjuzikla prva izmed 
njegovih sodelovanj z Gledališčem Koper, saj je 
Moša nad Obalo povsem navdušen. Z njim so v 
Koper prispeli tudi drugi člani ekipe, ki se lepo 
dopolnjujejo z našimi ustvarjalci. Naj tudi dodam, 
da sem navdušen nad igralci in pevci v predstavi 
– gre za člane ansamblov iz Kopra, Trsta in Nove 
Gorice. Iz vaje v vajo opažam njihovo pevsko in 
gibalno rast. Eno samo veselje.
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NAJLEPŠE PLAŽE 
NA JADRANU

Le na katero ste pomislili? Mogoče na Zlatni 
rat na Braču? Zlatni rat je priljubljena točka 
za ljubitelje surfanja in kajtanja, saj vetrovi 
ustvarjajo odlične pogoje. Ali ste vedeli, da je 
ta plaža vsako leto daljša? Morda ste pomislili 
na skrite kotičke, ki jih najdemo vzdolž celotne 
hrvaške obale, mogoče na robinzonske plaže 
na Korčuli ali tiste, ki so skrite na oddaljenem 
otoku Lastovo. Hrvaška ima vse. Ima plaže, na 
katerih bodo uživale družine, kot je peščena 
Rajska plaža na Rabu ali plaža Sakarun na Dolgem 
otoku. Za tiste, ki so jim ljubše prodnate plaže 

pa nedvomno izstopa tista v Breli na Makarski 
rivieri. Za žurerje in ljubitelje nočnih zabav pa 
priporočamo Zrče na Pagu.

Hrvaške plaže so med najlepšimi na svetu. 
Večina se jih lahko  pohvali z Modro zastavo, 
ki priča o izjemni kakovosti morja, varnosti 
in storitvi. Preveč jih je, da bi našteli prav vse. 
Preveč jih je, da bi vsako plažo opisali. Vsak pa 
ima najljubšo, na katero se rad vrača. Katero 
boste letos obiskali vi? Kakšno že poznano ali 
boste tokrat zaplavali v neznanem zalivu?

Ste že kampirali na Hrvaškem? Če še niste, je 
mogoče letos čas za to. Nedvomno vam ne bo žal, 
sploh če ste ljubitelji neokrnjene narave in ste bolj 
pustolovskega duha. Kampiranje je na Hrvaškem 
zelo raznoliko, saj imajo temu namenjenih več 
kot 526 lokacij, vključno z mini kampi, ki so 
prilagojeni potrebam družin in z opremljenimi 

apartmaji ter mobilnimi hiškami. Hrvaška je 
ena izmed najboljših destinacij za kampiranje v 
Evropi. Kampirate lahko na različnih področjih, 
tudi tistih najbolj divjih, kot so nacionalni parki in 
številna zaščitena področja ter naravni rezervati. 
Prepustite se čarobni naravi in prijetni klimi, ter 
si poiščite kotiček samo zase.

NAZAJ K NARAVI

Ponujamo vam še idejo za raziskovanje 
hrvaškega morja. Jadrajte po Jadranskem 
morju, prepustite se toplemu vetru in čaka vas 
nepozabno doživetje. Če jadranje ne ustreza 
vašemu življenjskemu slogu, je dovolj ostalih 

navtičnih ponudb.
Jadransko morje velja za eno izmed najmirnejših 

na Sredozemlju in je pravi raj za ljubitelje navtike. 
Odličen je za plovbo s polnimi jadri, obala pa je 
dolga in raznolika. Vzdolž obale, ki meri kar 6.278 
km, je 1.244 otokov, otočkov, čeri in grebenov, ki 
jih lahko obiščete. Veliko je možnosti za mokre 
in suhe veze, ki so dostopni celo leto. Seveda 
pa najdemo tudi sodobne marine, ki nudijo vso 
ugodje, ki ga potrebujete. V njih je možen najem 
jaht, obiščete pa lahko tudi tečaje jadranja. Ali so 
to vaše letošnje počitnice? Si predstavljate, kako 
je obiskati slavni svetilnik na najbolj oddaljenem 
hrvaškem otoku Palagruži?

PREPUSTITE SE 
VETRU V LASEH

Foto: Zoran Jelača

Foto: TZ Istra

Foto: Zoran Jelača Foto: Valamar

Foto: Boris Kačan
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Z VLAKOM NA POTEP, 
PRIMEREN ZA VSAK ŽEP
Kam na poceni in zanimive počitnice? Potovanje z vlakom vam prinaša številne ugodnosti. Z vozovnico lahko uveljavljajte 
tudi do 50-odstotne popuste za kopanje, nočitve in razne vstopnine.

Naj bo letošnje poletje drugačno, 
avanturistično in preživeto v dobri 
družbi s prijatelji, družino. Preživite ga 

»doma«. Poti vlakov vodijo do številnih krajev, 
kjer lahko preživimo nepozabne dni in pri tem ne 
zapravimo veliko denarja.

 Če potujete med vikendi ali prazniki, lahko 
potujete 30-odstotkov ceneje ali pa s pavšalno 
vozovnico IZLETka prav tako med vikendi in 
prazniki potujete neomejeno kar pet dni za le 15 
evrov.

 Na lepše v poletnih dneh
V poletnih dneh nam misli pogosto uhajajo 

na morje, plažo in druženje. Obiščite kulturne 
znamenitosti, skrite kotičke, turistične bisere in 
številne zanimive kraje naše dežele, ki jih morda 
že poznate, a jih nikoli niste obiskali z vlakom.

Ne pozabite si privoščiti tudi razvajanja v 
katerih od toplic. Z vozovnico za vlak boste v 
termah Olimia uživali s 30-odstotnim, v Laškem 
pa z 20-odstotnim popustom. Ne pozabite 
tudi na terme Ptuj, Maribor, Čatež, Moravce 
ali Rimske terme. V bližini Term Čatež lahko 
obiščete tudi brežiški grad. V osrčju mestnega 
parka Brežice pa vam je z vozovnico za vlak na 
voljo tudi cenejša nočitev v MC hostlu Brežice.

Sprehodi ob jezeru ali morju
Dobra izbira za izlet z vlakom sta tudi Blejsko 

in Bohinjsko jezero. Za preživetje prostega časa 
v Bohinju, se z vlakom zapeljite do Bohinjske 
Bistrice, naprej pa z brezplačnim avtobusom do 

Bohinjskega jezera, slapa Savice ali pa do spodnje 
postaje vzpenjače na Vogel. V Bohinj Park EKO 
hotelu lahko z vozovnico za vlak uveljavljate 
popuste pri nočitvi ali za kopanje v vodnem 
parku Bohinj. Na vlak vzemite samo za evro in 
pol tudi kolo.

Z vlakom je vsak dan dosegljiva tudi slovenska 
obala, kjer na koprski avtobusni postaji, čisto 
zraven železniškega kolodvora, ujamete avtobus 
do Izole, Pirana ali Portoroža. Tako se lahko z 
vlakom odpeljete bodisi na enodnevno kopanje 
ali na dopust.

Prijetni hlad v podzemnih biserih
Za enodnevni obisk so primerne tudi 

Škocjanske jame. Najprej z vlakom do Divače, 
naprej pa z avtobusom, ki je z vozovnico za vlak 
brezplačen. Kanjon marsikaterega obiskovalca 
preseneti s svojo lepoto. Na moč privlačna je pot 
z vlakom do Postojnske jame, kjer se lahko tudi 
po jami peljete s podzemnim vlakom. Če imate 
dovolj časa, ne izpustite še obiska srednjeveškega 
čudeža – Predjamskega gradu.

Iz Gorenjske na Primorsko
Skozi najdaljši slovenski predor se enostavno, 

hitro in varno zapeljite z avtovlakom skozi goro 
Črna prst v dolino Bače in se pustite odpeljati 
iz Gorenjske na Primorsko. Avtovlak skozi 
bohinjski predor povezuje Bohinjsko Bistrico in 
Podbrdo ter Most na Soči.

Tudi pohodniki se lahko zapeljejo z 
vlakom

Ljubitelji pohodništva se lahko z vlakom 
zapeljete do izhodišč krajših ali daljših tur, kot 
so na primer Kum, Kal, Lisca, Golica, Sabotin ali 
Soriška planina, od koder pot nadaljujete peš, z 
nahrbtnikom na ramenih. Rekreativni kolesarji 
pa ne pozabite na kolo in se z želene postaje 
odpeljite proti končnemu cilju.

Rojstno mesto prve dame ZDA
Zanemariti ne gre niti manjših slovenskih 

krajev, kot je na primer Sevnica, rojstno mesto 
prve dame ZDA Melanie Trump. Ena najnovejših 
turističnih in kulturnih znamenitosti tega mesta 
je njen lesen kip. Veličasten je tudi grad Sevnica, 
nedaleč se bohoti tudi grad Rajhenburg.

Več informacij
Vse podrobnejše informacije o voznem redu, 

cenah, dodatnih ponudbah, dobite na vaši 
železniški postaji, spletnih straneh Slovenskih 
železnic www.slo-zeleznice.si, po e-pošti potnik.
info@slo-zeleznice.si in po telefonu, na številki 
080 81 11.
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NOVE ORGLE BOMO MORDA 
SLIŠALI ŽE OKROG BOŽIČA
Primož Krečič je duhovnik, rojen v Vrhpolju pri Vipavi, ki ga je pot pripeljala skozi Ljubljano in Rim, kjer se je šolal, ravno 
v Koper, v stolnico Marijinega Vnebovzetja.

RES ALI NE

V pogovoru mi je zaupal veliko stvari o 
sebi, svojem življenju, delu in poslanstvu, 
spregovorila pa sva tudi o novih orglah, 

ki so jih v Koper pripeljali iz Švice. Povedal mi 
je toliko zanimivih stvari, da je bil pogovor, po 
prvem krajšanju, dolg kar sedem strani. Ker pa 
smo, tako kot vsak medij, s prostorom omejeni, 
sem iz najinega pogovora izluščila drobce (kar 
mi je bilo kot nekomu, ki je rojen v znamenju 
tehtnice, izredno zahtevno), ki sestavljajo veliko 
večji mozaik Krečičevega življenja.

Po letih bivanja v Ljubljani, ga je odločitev 
predstojnikov pripeljala v Koper, v stolno 
župnijo. »Strah me je bilo priti v kraj, kjer sem 
že bil in na katerega so me vezali lepi spomini ter 
izkušnje. Nekateri so govorili, da bom razočaran, 
ker razmere niso več takšne, kot so bile pred 
25 leti. Kljub temu, da se je marsikaj močno 
spremenilo, so ostale korenine in razpoloženje,« 
se svojih začetkov spominja Krečič. Kot pravi, je 
razpoloženje v župniji in v družbi, sicer dobro. 
Veseli ga, da ni tako opazne slovenske delitve: mi, 
vi, ali na črne in bele.

 Delo v medijih ter prvi obisk papeža 
v Sloveniji

Marsikdo ne ve, da je bil Krečič nekaj let 
urednik pri Ognjišču. Zanimali so ga predvsem 
intervjuji, informativna tematika in zapisi pa 
malo manj. Raje piše članke, v katerih je več 
osebnega razmisleka in duhovnega sporočila. 
Močno ga je zaznamovalo tudi urednikovanje 
v koprskem studiu Radia Ognjišče. Predvsem 
je ta čas zaznamovala priprava prvega obiska 
papeža Janeza Pavla II. Sodeloval je namreč v 
osrednjem odboru in bil posebej odgovoren za 
srečanje z mladimi v Postojni. Pripoveduje, da je 
bila priprava postojnskega srečanja posebna, ker 
so morali uskladiti obisk Primorske in srečanje 
mladih s papežem. Na vprašanje, kako se spomni 
tistih časov in kakšna je razlika med mladimi 
nekoč in danes, Krečič odgovarja: »Odziv je bil 
izjemen, mladi so pokazali podobo in srce, ki ga 
kasneje nisem zasledil v tako velikem merilu. K 
temu sta pripomogli duhovna priprava in široka 
organizacija. Povabili smo glasbenike iz tedanje 
estrade ter pripravili dva veličastna zbora: mešani 
in mladinski. Za spremljavo mešanega zbora, 
pelo je okrog 2.000 pevcev, je poskrbel odlični 
Pihalni orkester iz Kopra. Papež Janez Pavel II 
je predstavljal človeka, ki je prinesel slovanskim 
narodom nov pomen in razcvet njihove duše. 
Še nekaj let kasneje so fantje povedali, da so se 

ob tej priložnosti odločili za duhovniški poklic. 
Ta včerajšnja generacija mladih je produkt zlasti 
potrošniške miselnosti in mnogi od njih živi v 
precejšnjem blagostanju. Med mladimi v zadnjih 
desetletjih prejšnjega stoletja so bile nekatere 
skupine študentov, ki so sprejemali filozofske 
poglede modernizma, liberalizma, anarhije. 
Komunizem je ostal zlasti pri tistih, ki so bili 
povezani z družinskimi tradicijami in so želeli priti 
do privilegijev. Večina mladih je ostala povezana 
z domačim okoljem in človeškimi vrednotami, ki 
so zrasle iz narodne zakladnice ter krščanstva. 
Na Primorskem je dodala svoje tudi italijanska 
televizija, zlasti Berlusconijeve privatne postaje. 
Po odprtju pogleda na Zahod in spremembi 
političnega sistema, so začele tudi bolj široke 
množice mladih sprejemati potrošništvo in živeti 
v njegovem blagostanju. Vrteli so se okrog sebe 
in svojega uživanja ter bili nezaupljivi do zunanjih 
izzivov in praks. V tej naravnanosti so se srečali 

s pandemijo koronavirusa in padcem nekaterih 
absolutnih varnosti, na katere so pristajali. 
Zamajal se je steber karier in nemir potovanj od 
enega konca sveta do drugega. Kakšni bodo odšli 
iz te pandemije? Bomo videli.«

 V koprski stolnici bomo kmalu slišali 
melodije iz novih orgel

Do kandidiranja za orgle iz koncerne dvorane 
v Zürichu je prišlo po daljšem oklevanju. 
»Duhovnik in organist Mirko Butkovič iz Goriške, 
je zvedel za razpis in me kar krepko spodbujal, 
naj se prijavimo, saj gre za ene od najboljših orgel 
v Evropi. Ob vsem delu in obveznosti v župniji, 
zlasti pri skrbi za toliko cerkva in objektov v 
Kopru, si niti upal pomisliti, da bi se ogrel za tak 
izziv. Vedel sem, da so Callidove orgle iz leta 
1790 dotrajane in ne odgovarjajo cerkvenemu 
prostoru, zato se jih toliko časa več ne uporablja. 
Nek večer, ob koncu poletja, sta prišla dirigent 
stolnega zbora Miran Bordon in njegov pomočnik 
David Tomovski s predlogom, da gremo 
kandidirati za orgle iz Tonhalle. Pripravljena sta 
bila prevzeti tehnični del priprave za razpis in 
sodelovati pri izvedbi projekta. V druščino smo 
povabili še arhitekta Boštjana Furlana in delo je 
steklo. Omeniti moram izjemno podporo Zavoda 
za spomeniško varstvo v Piranu in v Ljubljani ter 
občino in druge organizacije, ki so nas pri tem 
podprle. Prišli smo v izbor treh in na koncu so 
odločili, da se bodo znane Kleukerjeve orgle iz 
Züricha preselile v Koper.« 

Za nove orgle bodo pripravili tudi nov 
kor

Projekt novega kora naj bi bil po spremenjenih 
razmerah končan do jeseni, nato bodo začeli 
postavljati orgelsko omaro in piščali. »Težko 
je predvideti, kdaj se bo orgle prvič slišalo 
v živo, morda že okrog božiča. Sicer pa bo 
potrebno dolgotrajno uglaševanje, če ne bo 
kakšnih hujših ovir. Orgle bodo namenjene 
spremljanju bogoslužja, prav tako tudi koncertni 
dejavnosti. Koper je na zavidljivi ravni zlasti na 
področju zborovske glasbe, odprle se bodo nove 
možnosti za poučevanje orgel, festivale in tudi 
za obiskovalce, ki bodo prihajali v stolnico. Ne 
znam si predstavljati življenja, ki ga bo prinesel ta 
instrument v naše mesto, pri tem bo potrebno 
sodelovanje z lokalno skupnostjo in kulturnimi 
krogi, da bomo peljali naprej vse dogodke, ki se 
bodo s tem odprli,« optimistično napoveduje 
Krečič.

Ker je bila prva polovica junija vremensko 
skoraj jesenska, bo temu primerna tudi 
tema tokratne rubrike. Dežniki. So 

nepogrešljiv dodatek, ko dežuje, pa tudi ko sije 
sonce. So vseh barv, velikosti, imajo različne 
potiske, nekateri pa ga celo uporabljajo kot 
modni dodatek. Ko sem bila še otrok, sem za 
darilo dobila dežnik 101 dalmatinec (čeprav sta 
bila na koncu na njem samo dva, ampak to je že 
zgodba, ki se lahko kosa s tisto, kakšne izgledajo 
merendine po televiziji in kakšne so v resnici). 
V zlatih devetdesetih letih prejšnjega stoletja se 
je v Italiji dalo kupiti prav vse. Spomnim se, da 
je nona takrat pripovedovala, kako je prehodila 
Trst po dolgem in počez, da je našla točno tak 
dežnik, kot sem si ga želela. In kaj otrok najprej 
naredi, ko dobi darilo? Hoče ga pokazati prav 
vsem. Zato sem svoj nov dežnik odprla kar sredi 
kuhinje, da so ga lahko vsi občudovali. Verjetno 
že vsi veste, kaj je sledilo. Vsi prisotni so začeli 
panično kričati, naj zaprem dežnik, ker prinaša 

nesrečo. Moj dežnik 101 dalmatinec? Nesrečo? 
Kako lahko odprt dežnik v zaprtem prostoru 
prinaša nesrečo, pajkov pa ne smemo ubijati, ker 
prinašajo srečo?! Takrat mi ni bilo čisto nič jasno 
in še danes mi ni. Od takrat dalje so mi dežniki 
odveč. Povsod jih pozabim,  tudi če zunaj lije kot 
iz škafa. Vse kar vem je, da ga ne smem odpreti v 
zaprtem prostoru, ker bom sicer nesrečna. Sicer 
ne vem, zakaj in za koliko časa, ampak zagotovo 
se mi bo zgodilo nekaj slabega. Kot če se npr. 
ne primem za gumb, ko vidim dimnikarja, ko mi 
pot prečka črna mačka, če razbijem ogledalo, 
če raztresem sol, ... Takšnih vraževerij je še en 
kup. V takih primerih potem pljuvam čez ramo 
(ampak samo čez levo, ker čez desno ne deluje), 
trkam na les in počnem vse podobne »vragolije«, 
da odženem črn oblak (ironija?) nad svojo glavo.

Zato sem se odločila, da malo pobrskam 
in raziščem, od kod sploh izvira prepričanje, 
da odprt dežnik v zaprtem prostoru prinaša 
nesrečo. Želja, da bi lahko človek preprečil 

bolezni in nesreče in 
vplival na naravo, je 
rodila različne vraže. 
Tako kot vsa vraževerja, tudi to izhaja od naših 
prednikov oz. še iz časa starih Egipčanov. Dežnike 
so na vzhodu uporabljali že v 11. stoletju. Verjeli 
so, da jih varujejo pred slabimi duhovi. Ker so 
dežnik vedno povezovali s soncem (torej so 
dežnike uporabljali kot senčnike), se je ustalilo 
prepričanje, da ga je škodljivo odpirati tudi v 
senci. Verovanja so bila takrat različna. Verjeli so 
v boga sonca, ki so ga imenovali Ra. Le-tega pa 
naj bi izjemno razjezilo, če bi smrtniki senčnik 
razprli tam, kjer sonca in s tem njihovega boga ni 
– to pa je med štirimi stenami. Takrat so verjeli, 
da lahko to dejanje prinese celo smrt, saj naj bi s 
tem nase priklicali jezo samega sonca. 

Seveda pa to ni edino pojasnilo, od kod bi lahko 
izvirala ta vraža. Nekoč so bili dežniki (tako 
kot tudi vse ostale stvari) večji, bolj nerodni za 
uporabo in zato tudi bolj nevarni. Verjamem, da 
ni bila redkost, da je kdo v hiši odprl dežnik in 
pri tem koga poškodoval ali zvrnil in razbil vazo z 
rožami. S tem se je razširilo splošno prepričanje, 
da so odprti dežniki med štirimi stenami nevarni 
in jih zato ni varno odpirati. Sčasoma je to 
preraslo v vražo, ki se je obdržala in se prenaša 
še danes, čeprav so dežniki postali lažji in manjši.

Vraževerje gor ali dol. Pri uporabi dežnika 
moramo vsekakor biti previdni in pazljivi. Modna 
industrija pa je pomislila tudi na nas, ki smo bolj 
nerodni, in ustvarila pelerine oz. dežne plašče. 
Vsekakor pa upam, da bomo v tem poletju dežnik 
večkrat uporabili za zaščito pred soncem in ne 
pred dežjem. Že skoraj sanjsko pa bi bilo, da bi 
lahko dežnike uporabili kot balon, kot je to storila 
Jelka v Perocini pravljici Moj dežnik je lahko 
balon, ki bi nas v trenutku popeljal, kamorkoli bi 
želeli. Verjamem, da bi vsakemu izmed nas prišel 
prav v poletnih prometnih zamaških, ki smo jih v 
obalnih krajih še kako vajeni.

Manca Hribovšek

PREVERJAMO URBANE MITE
Moj dežnik je lahko balon.

Največja izbira keramike na primorskem.
Svetovanje, projektiranje in brezplačna dostava.

SALON KERAMIKE

www.gradbena.com
FB: Gradbena oskrba d.o.o.

PRI NAS SI ZA VAS VZAMEMO ČAS!

Obiščite nas:
SALON KOPER – Ul. 15 maja 2b, 6000 Koper, Tel.: 05/731-05-56

SALON SEŽANA – Cesta na Lenivec 30, 6210 Sežana, Tel.: 05/731-05-42



22 23OBALAplus časopis in portal
s pogledom na morje MORJE

Društvo Morigenos je bilo ustanovljeno 
leta 2001. »Namen društva je združevati 
znanstveno raziskovanje z aktivnostmi 

izobraževanja, ozaveščanja javnosti in promocijo 
varstva okolja. Vse to z namenom izboljšanega 
varstvo morja in ekosistemov, ne samo za 
delfine, ampak tudi za vse ostale organizme,« 
pripoveduje predsednik društva Tilen Genov. 
Znanost in izobraževanje sta glavna stebra 
njihovega delovanja. Tilen je prepričan, da lahko 
veliko prispevajo k znanosti in da dobra znanost 
vodi v okoljske rešitve in spremembe. »Seveda 
pa moramo o sistemu, ki ga želimo varovati, 
veliko vedeti,« še doda. »Ko smo se mi pričeli 
s tem ukvarjati, se sploh ni vedelo, da delfini pri 
nas obstajajo. Vsi smo mislili, da jih ni oziroma da 
nas obiščejo le občasno. Ali pa da k nam pridejo 
za ladjami. Sedaj vemo že veliko o naših delfinih,« 
je uvodoma povedal Tilen.

 Za delovanje društva nujno  potrebujejo tudi 
vire financiranja. Tilen ob tem pove: »Društvo 
se financira na veliko načinov. Preko članarin, 
simboličnih posvojitev delfinov, posameznih 
donacij, iz raznih slovenskih in evropskih 
projektov ter preko poletnih raziskovalnih 
taborov.« Če ste tudi vi med tistimi, ki vam ni 
vseeno za slovenske delfine in bi želeli spremljati 
njihovo delo, lahko postanete njihov član. Druga 
možnost je, da simbolično posvojite delfina in s 
tem finančno podprete društvo. Pomemben vir 
financiranja pa so poletni desetdnevni tabori, ki 
se jih udeležijo posamezniki iz tujine in Slovenije. 
Edina omejitev je starostna, saj morate biti 
stari najmanj 16 let, da se pridružite poletnemu 
taboru v Piranu.

 Zanimalo me je, kaj so odkrili novega pri 
delfinih, glede na to, da gre za vrsto, ki je 
svetovno najbolj preučena. »Za začetek že to, 
da so delfini stalno prisotni v slovenskem morju 
skozi celo leto. Vemo, da iste živali uporabljajo to 
območje, kar pomeni da niso naključni prišleki,« 
pove Tilen. Prepoznavajo jih po naravnih oznakah 

na hrbtnih plavutih, nekatere delfine poznajo že 
več kot 17 let in jih videvajo iz leta v leto. Kar 
pomeni, da imajo dejansko tukaj dom. Tilen pove, 
da je velikost populacije, ki živi na tem območju, 
okrog 150 delfinov. »Vemo, da naše morje 
uporabljajo za vse svoje ključne aktivnosti, kot so 
prehranjevanje, razmnoževanje, skrb za mladiče, 
počitek, družbene interakcije in podobno. Vemo, 
da je kar veliko interakcij z ribiškimi aktivnosti 
ter, da so močno obremenjeni s kemičnimi 
onesnaževalci, predvsem s polkloriranimi bifenili.« 

To so kemikalije, ki so bile na široko uprabljane v 
50-tih, 60-tih in 70-tih letih. Potem so ugotovili, 
da gre za zelo strupene imunosupresorje, ki 
vam uničujejo imunski sistem. So hormonski 
motilci, nekateri so celo karcenogeni in zavirajo 
sposobnost razmnoževanja. Zaradi tega se jih je 
v večini Evrope in razvitega sveta prepovedalo. 
»Žal so zelo obstojni in še vedno krožijo po 
morskih prehranjevalnih spletih. Prisotni so v 
premazih, lakih in tesnilih, kjer imajo funkcijo 
zaviralca gorenja. Veliko jih je ujetih v morskih 
sedimentih, ki jih s poglabljanji morskega dna 
ter zabijanjem pilotov spet spravimo v vodni 
stolpec. Koncentracije so v naših delfinih precej 
visoke, višje od nekaterih toksikoloških pragov, 
za katere vemo po drugih raziskavah drugod po 
svetu,« še pojasni Tilen.

Toksičnost ugotavljajo preko vzorcev tkiv 
delfinov. Tkivo pridobijo s posebno puščico, ki se 
odbije od živali in pri tem postrga košček kože in 
podkožnega maščevja. Iz vzorca lahko spremljajo 
genetiko, prehrano, hormone in onesnaževala. 
Pri analizi ugotovijo njihovo koncentracija. 
»Ugotovili smo, da imajo samci bistveno višje 
koncentracije kot samice, zato ker samice velik 
del svojega toksikološkega bremena izperejo na 
mladiče preko brejosti, večji del pa preko dojenja. 

Prvorojeni mladič prejme največjo toksikološko 
dozo, dostikrat to vodi v smrt. Samica pa se na 
ta način prečisti. Naše samice, ki še niso imele 
naraščaja, imajo dosti višje koncentracije kot 
tiste, ki so jih že imele.« Če toksičnost vpliva na 
dolžino življenja delfinov, se še ne ve.

Društvo Morigenos se je veliko ukvarjajo 
tudi z družabnim življenjem delfinov. Preučevali 
so, kako se delfini družijo in kakšna je sestava 
njihovih skupin. Ugotovili so, da imajo tri glavne 

skupine, od katerih sta dve precej veliki in 
stabilni. Znotraj teh skupin so opazili trdna in 
dolgotrajna prijateljstva. Tilen izpostavi: »Ti dve 
skupini se med seboj ne družita, prav nikoli. 
Ena uporablja to območje v jutranjih urah, 
druga pa v večernih. Takšno časovno ločevanje 
še ni bilo dokumentirano pri nobenih delfinih, 
niti pri nobenih morskih sesalcih. S tem smo 
pokazali oziroma smo prispevali nekaj novega na 
svetovnem nivoju. Izkazalo se je, da je socialna 
struktura velikih pliskavk, za katere smo mislili, 
da jih že zelo dobro poznamo, pravzaprav zelo 
raznolika in da o njih še vedno ne vemo veliko.«

Petra Mežnarc

DELFINI V SLOVENSKEM MORJU
Delfini so redni predstavniki v našem morju. Do nedavnega ni bilo znano, da so v našem morju ti sesalci, ki pri nas ostajajo 
in živijo. O delfinih sem se pogovarjala s predsednikom društva Morigenos. Tilen Genov je prvi človek društva in tisti 
entuziast, ki je prvi dokazal obstoj delfinov v našem morju.

 K rstna u prizoritev
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ODPRAVA OČAL S POMOČJO 
OPERACIJ OČESNE LEČE
Nova tehnologija znotrajočesnih leč omogoča neodvisnost od očal.

Oftalmologa, prof. dr. Marko Hawlina 
in dr. Petra Schollmayer, sta nam 
predstavila nekaj novosti na področju 

operativne odprave dioptrije na daljavo in bližino, 
ki jih opravljata v svojem okulističnem centru v 
Portorožu (www.hawlina.eu).

Mnogi menijo, da se laser uporablja za 
odpravo vseh težav z vidom, tudi pri 
starovidnosti. Je to res?

Laser se uporablja predvsem za odpravo dioptrije 
pri mlajših od 35 let, za odpravo starovidnosti pa 
so bolj primerne druge metode, npr. vstavitev 
znotrajočesnih leč.

Tehnologija je zelo napredovala. 
Kaj so bistvene pridobitve na vašem 
področju?

Vsekakor smo danes dobro opremljeni in večino 
posegov naredimo skozi zelo majhne vstopne 
rane. Po operaciji se tako praktično ne vidi, da 
je bilo oko operirano in pacientom na oko tudi 
ne dajemo obvez. V našem centru v Portorožu 
imamo tudi najmodernejše diagnostične aparate, 
ki nam natančno izračunajo predvideno dioptrijo 
očesa. Zato so danes rezultati operacij tako dobri, 
da je možno operirati tudi nekoga, ki ima sicer 
z očali dober vid, pa želi biti od njih neodvisen. 
Včasih smo pri sivi mreni čakali, da se je vid precej 
poslabšal, preden smo se lotili posega. Ljudje zato 
še danes zmotno mislijo, da je potrebno, da siva 
mrena pred posegom “dozori”. Danes to ni več 
potrebno, oz. niti ni zaželeno.

Kakšen vid nam omogoča operacija 
sive mrene na napotnico?

Po operacijah na napotnico z vstavitvijo 
monofokalnih leč je vid dober bodisi na daljavo 
ali na bližino, ne pa oboje. Prav tako te leče ne 
odpravijo astigmatizma (laično cilindra), zaradi 
česar so po operaciji vseeno potrebna očala tako 
na daleč kot na blizu.

Zdaj so na voljo tudi znotraočesne 
leče, ki jih vgradite v oko in s katerimi 
lahko vrnete vid tako na daleč kot 
na blizu in istočasno odpravite še 
astigmatizem.

Res je. Med ljudmi je žal še vedno precej 
razširjeno mnenje, da so z multifokalnimi lečami 
povezane težave z bleščanjem in motnjami vida, 
kar je bilo predvsem posledica nestrokovno 
opravljenih izračunov in ostanka dioptrije, 
površnega “konfekcijskega” pristopa do pacientov 

in nekvalitetnih leč cenejših posegov, opravljenih v 
tujini.  V zadnjem času so, zaradi uspešnosti nove 
generacije multifokalnih in toričnih znotrajočesnih 
leč in natančnosti meritev, rezultati odlični. Zato si 
vse več pacientov želi odpraviti potrebo po očalih. 
Nova tehnologija, z najnovejšimi trifokalnimi 
lečami in lečami s podaljšanim goriščem, 
vrača vid praktično na vse razdalje in korigira 
tudi astigmatizem. Leče so izdelane povsem 
individualno, za vsakega pacienta posebej, se ne 
spremenijo in v očesu ostanejo doživljenjsko. 

So vsi pacienti primerni za implantacijo 
multifokalnih ali toričnih leč?

Ne. Za tovrstne posege niso primerni vsi, poleg 
tega je potrebno vedeti, da so posegi nadstandardni, 
podobno kot laserska odprava dioptrije, zato 
jih ZZZS ne krije. Ker je cilj posegov optimalen 
rezultat operacije brez dodatne korekcije z 
očali, je potrebno pred posegom res natančno 
pregledati vse dejavnike, ki jih potrebujemo za 
odločitev o optimalni znotrajočesni leči, ki najbolj 

ustreza potrebam posameznega pacienta. Čeprav 
se zdi, da gre za enak poseg kot je standardna 
operacija sive mrene z drugačno lečo, pa temu še 
zdaleč ni tako. Gre za bistveno bolj kompleksen 
pristop in za optimalen rezultat je potrebno imeti 
veliko izkušenj, najsodobnejšo opremo ter si vzeti 
dovolj časa za bolnika, pred in po operaciji. Z 
multifokalnimi lečami imamo že več kot deset let 
zelo dobrih izkušenj, praktično odkar so prišle na 
tržišče. Na voljo pa so tudi leče, ki imajo optiko 
s t.i. podaljšanim goriščem. Rezultati so odlični 
in primerni zlasti za tiste, ki so npr. poklicni 
vozniki, kapitani ali piloti.  Vsakemu pacientu se 
je potrebno prilagoditi in mu individualno izbrati 
zanj najprimernejšo lečo.

Kateri pacienti za operacijo z 
multifokalnimi lečami niso primerni? 

Pri starejših je zelo pogosta starostna 
degeneracija makule ali rumene pege. Podobno 
je pri bolnikih, ki imajo napredovali glavkom. Pri 
teh bolnikih z operacijo ni mogoče v celoti vrniti 
centralnega vida. Prav tako te leče niso primerne 
za bolnike z boleznimi očesne površine ali zelo 
suhim očesom, če teh stanj pred operacijo ne 
pozdravimo. Za bolnike s starostno degeneracijo 
makule so na voljo posebne znotrajočesne leče, 
ki povečajo sliko in omogočajo ohranitev ostanka 
vida na bližino.

Opravljate tudi operacije dioptrije z 
laserjem?

Posege opravljamo v sodelovanju z dr. Marjanom 
Irmanom, ki ima v Sloveniji na tem področju 
največ izkušenj. Uporabljamo najmodernejši laser 
in uspehi so res dobri. Kandidati za to operacijo 
so navadno mlajši, kratkovidni in z astigmatizmom. 
Natančne meritve opravimo v Portorožu ali 
Ljubljani, operacijo pa v Žalcu.  Najnovejše 
generacije laserjev omogočajo poseg, kjer se 
očesa praktično ne dotaknemo. Tudi komplikacij 
in suhega očesa je s to tehniko manj, kot pri tehniki 
LASIK, ki jo npr. množično opravljajo v Zagrebu.

Kaj menite o množičnem potovanju 
slovenskih pacientov na Hrvaško?

Danes ni niti enega strokovnega razloga, da bi 
naši bolniki hodili na operacije oči na Hrvaško, 
pa tudi cena je, upoštevajoč vse stroške in 
možne komplikacije, nižja v Sloveniji. Zlasti je 
potrebno biti previden pri agencijah, ki ponujajo 
“neodvisno” primerjavo cen in kvalitete centrov, 
ker s tem prikrito favorizirajo centre s katerimi 
sodelujejo.

Operacije potekajo le v kapljični anesteziji in so 
razmeroma kratke in brez bolečin. Po operaciji 
gre pacient lahko domov brez obveze preko očesa. 
Dr. Petra Schollmayer je mednarodno priznana 
kirurginja za sprednji segment očesa.

Najmodernejša diagnostična oprema v centru 
zagotavlja natančne rezultate po operacijah.

   Sabrina Simonovich

NIŽJA BIOLOŠKA 
STAROST JE MOGOČA

Sabrina Simonovich, 
prof. športne vzgoje, 
trener fitnesa FZS, 
inštruktor pilatesa, 
aerobike, funkcionalne 
vadbe, učitelj Joge 
RJU 300, učitelj 
smučanja 3, kandidira 
za naziv doktor 
znanosti iz strateškega 
komunikacijskega 
managementa; 
www.sabrinafit.eu

Staranju, ki se prične v trenutku, ko se zaključi rast in razvoj 
organizma, se ne moremo izogniti. Lahko pa močno vplivamo 
na kvaliteto našega starajočega se telesa. Ko govorimo o 

starosti, imamo v mislih najpogosteje kronološko starost, torej 
starost posameznika, določeno v letih. Vendar kronološka 
starost predstavlja zgolj številko, ne pa tudi dejanske »starosti 
telesa«. Telo se namreč stara neodvisno od naše kronološke 
starosti, stara se v odvisnosti od našega načina življenja, telesnih 
aktivnosti, psihičnih obremenitev in številnih drugih dejavnikov. V 
kolikor starost obravnavamo s tega vidika, govorimo o biološki 
starosti. Med pojavi starajočega se telesa, so ponavadi:
• sarkopenija; s starostjo pogojeno progresivno upadanje 

količine mišičnega tkiva,
• osteoporoza; manifestacija atrofije kosti ter zmanjšanje 

kostne gostote in
• Artroza; revmatična bolezen, pri kateri pride do obrabljenosti 

sklepov, kot posledica izginjanja hrustanca. 
Vse tri pojave lahko, s primerno fizično aktivnostjo, prehrano 

in počitkom, učinkovito upočasnimo ali se jim celo popolnoma 
izognemo. Z vadbo pa izboljšamo tudi telesno držo, gibljivost, 
koordinacijo, vzdržljivost in moč, ki s starostjo prav tako upadajo. 
Na upočasnjeno staranje vplivajo tudi, poleg vadbe, raznolika 
prehrana in zadosten spanec. Prehrana za katero so raziskave 
pokazale, da učinkovito upočasnjuje staranje, vključuje zadosten 
vnos beljakovin (> 1,2g/kg telesne teže na dan), živil z nizkim 
glikemičnim indeksom ter večji vnos antioksidantov (A, C, D, E 
vitamin, B kompleks, koencim Q10, Selen, Tokoferol, Centella 
asiatica). S staranjem ponavadi upada tudi izločanje hormonov. 
Upada testosteron, ki skrbi za manjšo možnost kardiovaskularnih 

bolezni, večjo mišično maso v primerjavi z maščobno maso 
ter rast mišic. Rastnega hormona, ki skrbi za obnovo celic, 
upočasnjeno staranje, rast mišic ter manjši delež maščobe v 
telesu, je manj. Inzulinu podoben rastni faktor, ki deluje v sinergiji 
z rastnim hormonom in vpliva na sintezo novega hrustanca 
in povečuje gostoto kosti, se občutno manj izloča. Njegovo 
delovanje je pogojeno z delovanjem receptorjev, že sama vadba 
pa poveča gostoto teh receptorjev, izločanje rastnega hormona in 
testosterona. Priporočam vam kombinacijo različnih aerobnih in 
anaerobnih športnih aktivnosti, na primer plavanje, kolesarjenje, 
hitro hojo ali tek in vadbo z utežmi ter z lastno težo, pilates, jogo, 
tai-chi ali ples (zadnje tri aktivnosti ugodno vplivajo na ravnotežje, 
koordinacijo in gibljivost). Zelo priporočljiva je tudi meditacija ter 
kakovosten spanec.

V Istri že več kot desetletje delujem kot tuina terapevt. 
Tuina masažna terapija je kombinacija masažnih tehnik, 
akupresure akupunkturnih točk ter raznih ročnih 

manipulacij, ki jih izvajam med samo terapijo. Je samostojna 
veja tradicionalne kitajske medicine. Vse omenjene tehnike 
so popolnoma neboleče. V svetu je tuina masažna terapija 
klinično dokazano daleč najbolj uspešna metoda pri zdravljenju 
bolezni hrbtenice, kot so bolečine v vratu, križu, išias, zdrs 
medvretenčne ploščice, bolečine v ramenskem obroču, glavoboli, 
migrene,vrtoglavice, zaprtje, predmenstrualne težave, bolečine v 
mišicah, vezeh, tetivah, kitah, kosteh in sklepih. 

Pacientka Tanja Vidic nam je zaupala svojo izkušnjo: “Po natrgani 
mišici, pred več kot letom dni, sem dobila še sindrom zamrzle 
rame (tenditis), kar me je pahnilo v agonijo strašnih bolečin, 
desna roka pa je postala popolnoma neuporabna. V rami sem 
imela vnete vse mišice, vezi in živce. Kljub temu,da sem hodila 
na fizioterapijo, kjer so mi zaradi atrofiranih mišic morali fiksirali 
ramo, je bilo vsakršno gibanje popolnoma nemogoče. Že po prvi 
tuina terapiji, sem lahko roko odročila za nekaj centimetrov  in 
z vsako nadaljnjo terapijo sem roko dvignila nekoliko višje. Po 
dveh mesecih lahko roko dvignem nad glavo. Naučila sem se tudi 
nordijske hoje, učinkovitega pitja vode ter dihanja. To je celostna 

obravnava, ki je nujno potrebna, a jo le redko kje najdemo.”
Ko se odločite za paket vsaj šestih osnovnih tuina terapij, ki so 

potrebne za resnejše izboljšanje kakršnegakoli stanja, postanete 
član prvega  in edinega tovrstnega tuina kluba v Sloveniji. Vsako 
sedmo terapijo prejmete kot darilo. Izvajam tudi zdravljenje z 
naravnimi učinkovinami morja, kot so obloge s solinskim blatom 
in slanico - matično vodo, pridobljeno v Krajinskem parku 
Sečoveljske soline, ki sta s strani Ministrstva za zdravje Republike 
Slovenije priznana kot naravna zdravilna dejavnika. Izvajam tudi 
tradicionalno terapijo s solnimi platnenimi snopki, ki jih namočim 
v toplo oljčno olje in z masažnimi gibi potujem po telesu. S 
športnimi masažami pripravljam športnike na treninge in tekme 
in uspešno pomagam pri morebitnih poškodbah. Vabljeni tudi 
športni klubi. 

V naslednji številki pa vam povem več o Zdravilnem tuina kampu 
Strunjan 2020, kjer se boste v šestih dneh lahko udeležili šestih 
različnih terapij, nordijske hoje, plavanja ter še veliko drugih 
aktivnosti. 

 Na TUINA terapijo in ostale storitve se lahko naročite vsak 
delavnik med 8h in 9h, na: +386 40 360 788. Delovni čas: vsak dan 
od 9h do 19h, tudi med vikendi.

€€   Robert Slapar

TUINA KAMP STRUNJAN 2020

Masaže, Robert 
Slapar s.p.
TUINA terapevt
Strunjan
robert.slapar@gmail.com
mobi:+386 40 360 788
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Skoraj vsak se vsaj enkrat v življenju sreča s to dilemo. Ali 
za nakup in prodajo nepremičnine najeti nepremičninsko 
agencijo ali naj vse opravimo sami, brez pomoči?

Mi smo prepričani, da je vedno prava izbira za upravljanje 
z nepremičninami agencija. Zakaj? Ker sta nakup in prodaja 
preko agencije varnejša, enostavnejša ter strokovnejša. V naši 
agenciji stavimo na to, da smo zaupanja vredna agencija, kar se 
je pokazalo v našem dosedanjem delu. Delujemo pregledno, 
imamo bogate izkušnje, dobro poznamo nepremičninski trg, 
do svojih strank smo odkriti in vedno strmimo k temu, da sta 
zadovoljna tako prodajalec kot kupec.

Kako izbrati nepremičninskega agenta?
Dobrega agenta odlikujejo strokovnost ter odlično 

poznavanje zakonodaje in nepremičninskega trga. Pomembno 
je tudi, da posluša in upošteva vaše želje. V naši nepremičninski 
agenciji si prizadevamo, da posel pripeljemo do rešitve, ki 
izpolni vaša pričakovanja. Prav tako smo svojim strankam 
vedno na voljo, smo odzivni in poskrbimo, da dobite vse 

potrebne informacije. Najpomembnejša vez med stranko in 
agentom je nedvomno zaupanje. Delamo vestno in pošteno, 
ne dajemo praznih obljub ali lažnih informacij. Vedno 
predstavimo realno sliko in v luči odkritosti tudi zaključimo 
vsak nepremičninski posel.

Kaj agencija naredi za vas?
Vsako nepremičnino skrbno pregledamo in preverimo, da 

je v dobrem stanju, brez kakršnih koli pomanjkljivosti. V 
kolikor so na nepremičnini napake, stranke o njih obvestimo. 
Pregledamo tudi pravno stanje nepremičnine. Preverimo 
podatke iz zemljiške knjige in če je prodajalec resnično tudi 
lastnik nepremičnine ter preverimo, če so na tej nepremičnini 
kakršnekoli omejitve, kot npr. stvarne pravice tretjih. Pri 
posredovanju z zemljišči preverimo tudi namembnost 
zemljišča. Ko z nami sklenete pogodbo o posredovanju se 
takoj lotimo dela. Plačilo za posredovanje se opravi na podlagi 
izstavljenega računa po uspešno zaključenem poslu. Nikar ne 
pozabite, ogledi nepremičnin so za vse stranke brezplačni.

Načrtujete prodajo svoje nepremičnine?
HITRO, STROKOVNO IN ZANESLJIVO.

info@obala-nepremicnine.si
www.obala-nepremicnine.si

Obala 16, 6320 Portorož
T: 041 35 22 00

€€   Branko Lončar 

ZAKAJ ZA NAKUP ALI 
PRODAJO IZBRATI 
NEPREMIČNINSKO AGENCIJO?

Obala 
nepremičnine d.o.o.
Obala 16,
6320 Portorož
Tel 05 674 10 30
Mob 041 35 22 00
info@obala-nepremicnine.si

Talaso Strunjan  | 05 67 64 472 | salia@terme-krka.si | www.terme-krka.si

NOVO: Aquapeel Innofacial - najmočnejši neagresiven dermoabrazijski sistem v kozmetični 
medicini, ki omogoča intenzivno nego, globinsko čiščenje, vlaženje, regeneracijo kože in zaščito 
na enem mestu. Vidni rezultati že po 1 negi! 

Medicinska in estetska pedikura • Manikura in lakiranje s trajnim, gel lakom •  
Razstrupljanje telesa z morskimi algami in DETOX masažo • Program »Sprostitev 
hrbta« s toplo fango oblogo in terapevtsko masažo • Refleksoterapija

05-036_Oglas_Obala_Salia_06_2020.indd   105-036_Oglas_Obala_Salia_06_2020.indd   1 17. 06. 2020   07:13:3717. 06. 2020   07:13:37

Vas zanima pestro in dinamično delo
s stimulativnim plačilom v bližini vašega doma?
Postanite član našega TEXAS HOLD’EM tima!
Nudimo delo za:
- Croupier m/ž  za igro TEXAS HOLD’EM (samo ob vikendih)
- Samostojni referent - marketing m/ž

Od kandidatov pričakujemo izpolnjevanje sledečih pogojev: 
- srednješolska izobrazba
- osebna urejenost
- timsko delo
- poznavanje dela na računalniku
- delovne izkušnje

Pisne vloge za zaposlitev s priloženim življenjepisom (CV)
sprejemamo na : zephyrcasino@gmail.com
Za dodatna pojasnila in informacije smo vam na voljo na +385 91 619 80 60

Dea fortunae d.o.o., Portoroška 3, 52460, Plovanija - Hrvaška

Vas zanima pestro in dinamično delo
s stimulativnim plačilom v bližini vašega doma?
Postanite član našega TEXAS HOLD’EM tima!
Nudimo delo za:
- Croupier m/ž  za igro TEXAS HOLD’EM (samo ob vikendih)
- Samostojni referent - marketing m/ž

Od kandidatov pričakujemo izpolnjevanje sledečih pogojev: 
- srednješolska izobrazba
- osebna urejenost
- timsko delo
- poznavanje dela na računalniku
- delovne izkušnje

Pisne vloge za zaposlitev s priloženim življenjepisom (CV)
sprejemamo na : zephyrcasino@gmail.com
Za dodatna pojasnila in informacije smo vam na voljo na +385 91 619 80 60

Dea fortunae d.o.o., Portoroška 3, 52460, Plovanija - Hrvaška
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Mineštra ponavadi ni jed, za katero bi 
ljudje množično iskali recepte. Vseeno 
pa se lahko iz najbolj preprostega 

recepta naučimo marsikatere kuharske veščine. 
Tokratni recept mi je zaupala gospa Ana s 
Hrvatinov. Prva skrivnost okusne zelenjavne 
juhe je domača zelenjava. Najboljša je tista, ki 
jo tik pred kuhanjem naberemo na vrtu oziroma 
kupimo pri lokalnemu pridelovalcu. Ker pa takšna 
ni vedno na voljo, lahko večino zelenjave tudi 
zamrznemo in jo uporabljamo vse letne čase. 

Kot vsaka dobra juha, se je tudi mineštra gospe 
Ane začela s “sofrittom” oziroma mešanico 
čebule, korenja in stebelne zelene. Vse skupaj 
je popražila na olivnem olju. Ko je zelenjava 
posteklenela, je dodala na grobo nasekljan 
česen in svež žajbelj. Pri česnu je treba biti zelo 
pazljiv, da ga ne zažgemo, zato ogenj pod loncem 
znižamo na najmanjšo moč in počakamo le nekaj 
trenutkov, da česen zadiši. Nato dodamo narezan 
krompir, pest fižola, ki se je čez noč namakal 
in vse skupaj zalijemo s pol decilitra domače 
malvazije. Medtem ko čakamo, da alkohol izpari, 
olupimo dva velika paradižnika. Zveni zahtevno, 

a vam zagotavljam, da je sila preprosta stvar. Na 
dno paradižnika zarežemo plitek križ in sadež za 
10 sekund potopimo v krop. Lupljenje bo tako 
zelo enostavno. Olupljen paradižnik narežemo, 
dodamo v lonec, dvakrat premešamo, rahlo 
posolimo in popramo ter zalijemo z vodo. Ker 
nočemo jesti razkuhane mineštre, bomo ostalo 
zelenjavo dodajali postopoma. Najprej pridejo na 
vrsto fižoleti. Očistimo stročji fižol, narežemo 
na koščke in dodamo v juho. Pustimo, da vre 
približno dvajset minut. Naslednji je na vrsti grah. 
Svež grah je dober le kratek čas, zato priporočam, 
da višek zamrznete. A nikoli ne zamrznite svežega 
graha. Najprej ga za minuto blanširajte v kropu, 
ohladite in nato zamrznite. Naslednji je na vrsti 
por. Kot vse ostalo, tudi por narežemo na precej 
velike kose in dodamo v brbotajočo juho. Ker vsi 
vemo, da te samo zelenjava ne nasiti dovolj, je 
gospa Ana v mineštro nasula še dve pesti majhnih 
testenin. Če testenine niso vaši najljubši ogljikovi 
hidrati, jih lahko brez težav nadomestite s pestjo 
riža. Tik preden so testenine kuhane, dodamo še 
zadnji sestavini - na kolobarje narezani bučki in 
dve veliki pesti špinače, ki jo lahko nadomestite z 

bolj primorskim bledežem. Mineštro naložimo na 
krožnik, dodatno začinimo z veliko žlico olivnega 
olja, nasekljanimi listi stebelne zelene in priložimo 
veliko rezino sveže pečenega domačega kruha. 
Če želimo, lahko že tako odlično primorsko 
zelenjavno juho še izboljšamo z veliko žlico 
domačega pesta. 

Za lažjo predstavo: 
- Dve veliki čebuli, 
- por, 
- trije korenčki, 
- 250 g krompirja, 
- 200 g stročjega fižola,
- 150 g fižola, 
- 100 g špinače ali bledeža, 
- dva paradižnika, 
- stebelna zelena, 
- dve bučki, 
- 50 g testenin, 
- 100 g svežega graha, 
- žajbelj, 
- pol decilitra malvazije ter 
- sol in poper po potrebi.

Rok Dekorti

SPOMLADANSKA 
MINEŠTRA

Klara Beltram

POKUKAJMO V KUHINJO 
ZNANIH OBRAZOV
Jaka Mankoč

Čas je za brunch! 
 Gre za vse bolj popularno jed, ki jo najdemo v 

marsikaterem lokalu, pa tudi kavarni. Je kombinacija 
zajtrka in kosila, običajno pa ga postrežejo pred 15. 
uro. 

 Brunch izvira iz Anglije, kjer je nastal zaradi mladih 
sobotnih žurerjev, ki so radi prespali nedeljski zajtrk 
in jim je bilo za dobro jutro kosilo malce odveč. Od 
tod tudi ime brunch, ki je sestavljen iz dveh besed: 
breakfast (zajtrk) in lunch (kosilo). 

 Pred kratkim sem na družbenih omrežjih 
zasledila, da naš MasterChef Slovenija 2018, Jaka 

Mankoč, ponuja v koprski Čevljarski ulici zelo 
zanimive brunche. Pristne, domače, primorske, s 
pridihom Istre in Krasa. 

 In pred nami je Jakov brunch, okusno dodelan 
ribji krožnik, ki ga lahko spremenimo tudi v 
vegetarijanskega. 

Istrian Egg on Bread (Istrsko jajce na kruhu)

 Sestavine:
 • Rezina kruha,
• tri jajca,
• 50 g očiščenih gamberov,
• 20 g majoneze,
• 20 g ketchupa,
• 20 g kisle smetane,
• redkvica,
• maslo in
• olivno olje.

 Postopek:
 Rezino kruha položimo v ponvico, jo popečemo 

na olivnem olju in prestavimo na krožnik. 

V isti ponvici popražimo gambere in jim dodamo 
tri jajca. Na nizkem ognju jih nežno mešamo, dokler 
ne zakrknejo. Na koncu dodamo še žlico masla in 
vse skupaj položimo na popečen kruh. 

V skledici zmešamo rožnati preliv iz majoneze, 
ketchupa in kisle smetane, ki ga polijemo po 
vmešanih jajčkih. Na vrh dodamo še na tanko 
narezane redkvice in zelišča po želji.

 Vegetarijanska različica:
 Gambere z lahkoto zamenjamo z bučkami 

oziroma z vašo priljubljeno zelenjavo, s čimer jed 
postane vegetarijanska.

Salon svetil in največja ponudba elektromateriala
Vanganelska c. 6, Koper • www.elektro-center.si

Tel.: 05/ 612 1500 • GSM: 041 283 385
Za vaš hitrejši nakup sedaj z novim načinom samopostrežbe • Vabljeni v prenovljeno specializirano trgovino z elektrotehničnim materialom!

VBS d.o.o. Portorož
Obala 125, 6320 Portorož

tel.: 05/677-85-80
GSM: 031/637-176

e-mail: bogdan@vbs.sigeodetske storitve d.o.o. Portorož

Vabljeni!
ponedeljek - petek

8:00 - 21:00
sobota

8:00 - 21:00
nedelja in prazniki

ZAPRTO

SPAR SLOVENIJA d.o.o., Ljubljana, Letališka cesta 26

KOPER
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OVEN
(21.3. do 20.4)

Vstopiti v nov mesec z luno v škorpijonu, je za vse ovne 
poseben poslovni izziv. Prav posebno kemijo ponujata 
Venera (planet ljubezni) in Merkur ter skupaj napovedujeta 
upočasnitev dogodkov, ki ste jih načrtovali za vroči julij. 
Vsemu navkljub je med 11. in 13. julijem pričakovan močan 
vpliv Ovnove lune in takrat se bo sreča obrnila v vašo smer. 
V tem času bo po svoje delovala Venera, ki napoveduje 
nove simpatične zaplete na ljubezenskem področju. Pri delu 
upoštevajte vpliv Merkurja, ki lahko ustvari nepričakovan 
poslovni dogodek. Bodite pripravljeni na presenečenja. 
Zadnji del meseca si lahko privoščite tudi nekaj pomembnih 
sprememb.

BIK 
(21.4 do 21.5)

Ob podpori Jupitra (planeta sreče) boste, rojeni v tretji 
dekadi, dobili novo priložnost in poželi nekaj izjemnih 
dosežkov. Vztrajajte pri svojem, saj ste preživeli hudo 
preizkušnjo, poslovno in zasebno. Sredi meseca si lahko 
privoščite oddih in nekaj sproščenosti. Vaših pet minut 
bo nastopilo med 14. in 16. junijem. Pomemben dan bo 
mlaj v Levu, 20. junija, ko boste zbrali pogum, da naredite 
pomemben korak naprej. Vzemite si čas za tiste, ki so 
vaši zvesti sopotniki skozi življenje, aktivirajte zasebno in 
ljubezensko življenje in ne pozabite na svoje najbližje.

DVOJČKA 
(22.5 do 21.6.)

Venera se vam še vedno prijazno dobrika, zato se 
vam aktivirajte zasebne in poslovne izzive. Nikakor ne 
zapostavljati tistih, ki so vas bodrili in vam stali ob strani 
pretekle dolge tedne izolacije. Venera je tudi varuhinja 
blagostanja in zaščitnica ugodja in bogastva ter vam obljublja, 
da se vam povrnejo sredstva, ki ste jih šteli med izgubljena. 
Pri vašem podvigu vas podpira Mars, ki odobrava vse drzne 
izzive. Ta hip se lahko odločite za prodajo ali nakup, ki ste 
ga načrtovali že dalj časa. Posel lahko uradno začnete 21. v 
mesecu. Sledite dogodkom na nebu in ujemite pravi čas, da 
se opravičite za nepremišljeno izrečene besede in se izognite 
kasnejšim zapletom. Selitev in menjavo službe temeljito 
pretehtajte.

RAK
(22.6 do 22.7.)

Delovni zagon po ustavitvi življenja boste nadaljevali s 
polno paro. Spremembe sledijo po ščipu, 5. junija. Pametno 
morate slediti zvezdnim napovedim, saj vas ščiti Merkur, 
ki vas bo spremljal na poslovnih poteh in pri novih izzivih. 
Med obema luninima menama bo na vas močno delovala 
Venera. Posvetite se ji po težkih mesecih izolacije. Sledi še 
en pomemben korak naprej, saj imate na svojem seznamu 
varuhov Merkurja, ki vas spremlja na poslovnih poteh. 
Merkurjev pohod v pravo smer, po 12. juniju, lahko pametno 
unovčite pri dogovorih, podpisih listin in pri delu, ki se vam 
bo pojavilo v bližnji prihodnosti.

LEV
( 23.7. do 23.8.)

Prve dni meseca visokega poletja sledite klicu, ki vam 
zagotavlja, da se bo vsak vaš izziv poplačal z izjemnimi 
rezultati. Mars je naravnan tako, da vas ne bo pustil 
ravnodušne do vsega, kar vam poslovni svet ponuja. V nekaj 
korakih boste prispeli do točke, ki ste jo načrtovali pred 
karanteno in ste v mrtvem teku že skoraj obupali ob misli, 
da se svet nikoli ne bo premaknil iz krize. Sonce in poletje 
vam bosta vrnila optimizem in voljo do ustvarjanja. Po 20. 
juniju boste zajeli sapo in naredili ogromen preskok naprej. 
Zasebno boste zaživeli bolj sproščeno in vse težave preteklih 
tednov boste pozabili. Poiščite pravi trenutek med enim in 
drugim vdihom, da si uredite vsa področja življenja.

DEVICA
(24.8. do 23.9.)

Vse sile boste usmerili v reševanje poslovne zgodbe, ki 
se je v pretekli zimi v trenutku ustavila in vse do pomladi 
skoraj omrtvila vaše delo. Še sreča, da ste tako dosledni in 
ste si že zgradili sistem, ki je zmagovalna kombinacija dela in 
radoživosti. Vse ste presenetili, ko niste izgubili volje do dela 
in življenja. V hudih časih ste razvili poseben način preživetja, 
ki vas bo zanesljivo popeljal iz krize. Tudi zasebno se boste 
postavili na noge in si vrhunsko uredili življenje. Samski se 
boste znašli v pravi družbi, v kateri boste srečali osebo, ki 
vam bo polepšala življenje. Zadnji dnevi meseca bodo bolj 
umirjeni in sproščeni.

TEHTNICA
( 23.9 do 23.10)

Vrnitev v ustaljene tokove bivanja, ki ste jih vajeni iz preteklih 
let, vas bo umirila in pomirila. Poslovni del življenja boste 
postavili na prave temelje. Kljub obratnemu hodu Merkurja, 
si boste finančno opomogli. Sovražnike boste uspešno 
spremenili v zaveznike. Ves čas boste imeli med varuhi 
zaščitnico Venero, ki bo oplemenitila vaše finančno stanje 
in povrnila nekaj izgubljenega denarja. Poletje kliče tudi po 
ljubezni, čeprav ste pretekle mesece to odrinili na stranski 
tir. Sedaj je napočil čas, da se zaljubite. Ljubezen je zdravilna, 
obnavlja dušo in telo. Samo sprostite se in ujemite ritem 
življenja.

ŠKORPIJON
( 24.10 do 23.11)

Vse do 22. junija boste v svojem elementu. Popolnoma 
vas bo prevzel delovni zagon, še posebej bo zahteven nov 
projekt, ki vas bo po 12. v mesecu polno zaposlil. Nikar ne 
pozabite na sebe in tiste, ki so ključni del vašega življenja. 
Zapostavljanje bližnjih lahko dolgoročno slabo vpliva na vaše 
življenje. Raztegnite svoj dan kar se da, saj so dnevi dolgi, 
poletje pa je vroče. Naj vam ne bo žal časa za zasebno 
življenje. Potrudite se, da poslovne nasprotnike spremenite 
v svoje zaveznike. Sredi meseca lahko naredite preobrat. Ste 
še sami, niste našli pravega partnerja? Ob luni, 20. junija, se 
sprostite in dovolite, da v vaše življenje vstopi ljubezen, ki 
diši v zraku.

STRELEC
 ( 24.11 do 22.12)

Mesec poletnih dišav boste uporabili za tisto, kar ste 
od marca zapostavili. Za ljubezen. Vsa potovanja boste 
skrajšali, odkrivali boste čarobne kotičke domačih krajev. 
Sredi meseca se boste vrnili v vrtinec delovnih procesov in 
temeljito zavihali rokave. Nove poslovne priložnosti bodo 
potrkale na vaša vrata. Vse okoli vas se prebuja in ujeti boste 
morali ritem ponovnega zagona posla. Retrogradni Merkur 
vam bo prinesel zahtevne izzive in če si boste zaupali, boste 
uspeli. Prvi viden premik boste zaznali po 12. juniju , ko se 
bodo odprli novi projekti, katerih zaključek boste lahko 
določili sami. Zasebno življenje boste usmerili v pravo smer 
in se imeli ponovno lepo. 

KOZOROG
(23.12. do 20.1.)

Poletje diši in čas vas bo spodbudil, da boste spet aktivni. S 
podporo Jupitra boste lahko premikali gore. Ujemite ritem 
poslovne aktivnosti in začnite s poslom, ki je v preteklih 
mesecih stagniral. V oporo vam bo dobro postavljen Mars. 
Zasebno uporabite pozitivni vpliv Lune sredi meseca, za 
najbolj pomembno zadevo tega obdobja. Tokrat ne smete 
zapostaviti svojega zasebnega življenja. Če ste v čustveni 
zvezi, ne zamudite priložnosti, da jo popestrite. Samski pa se 
končno odločite, ali boste naredili naslednji korak v zvezi z 
osebo, s katero radi preživljate prosti čas. Na široko odprite 
vrata svojega srca, kajti srečali boste osebo, ki ima podoben 
pogled na življenje.Konec meseca boste ugotovili, da je bilo 
to eno lepših poletij.

VODNAR
( 21.1. do 19.2.)

Vaši cilji na poslovnem področju so dosegljivi v primeru, da 
boste aktivni med 2. in 8. julijem. Seveda je bilo poletje nekoč 
obdobje, namenjeno sproščanju, potovanjem in dopustu. 
Tokrat je za vas malce drugače. Imeli boste največ dela, ker 
se je ves delovni proces premaknil v poletje. Spremljal vas bo 
Mars in podpiral vaše aktivnosti, da boste presenetili sebe 
in svoje sodelavce. Vse se bo poznalo tudi pri zaključevanju 
projektov in konec meseca boste z doseženim zadovoljni. 
Vsaj nekaj trenutkov posvetite tudi ljubezni, saj vam bo le ta 
polepšala življenje in lažje boste pozabili na težke čase. Od 
sredine meseca pa samo uživajte življenje.

RIBI
( 20.2. do 20.3.)

Prišel je vaš najljubši mesec v letu. Sonce, svoboda, ljubezen 
- vse si vzemite v največji meri in se pripravite na čas, ko 
bo vsega manjkalo. Nekaj dni svojo energijo usmerite tudi v 
delo, ki se ga je kar nekaj nabralo. Najbolj primerno obdobje 
za različne transakcije bo po 12. juliju, ko vam bo Merkur 
spet naklonjen. Ste imeli morda v načrtu kakšen večji nakup? 
Zanj se odločite šele v drugi polovici meseca. Za nekatere 
med vami se bo ponudila priložnost, da boste zamenjali delo. 
Več časa posvetite svojemu ljubezenskemu življenju. Druga 
polovica meseca bo zelo aktivna. V primeru, da ste spet ali še 
samski, boste imeli takrat možnost srečati osebo, ki vam bo 
polepšala sive prazne dni. Zapomnite si, kdor upa, ta zmaga.

astro.roza@gmail.com
041 696 809

HOROSKOP JULIJ

Pred nami je rojevanje poletja, sonca, svobode in lepote. Svet pa je vsemu navkljub za vsakogar drugačen 
od preteklih poletij. Od naše trenutne iznajdljivosti bo odvisno bivanje v prihajajočih mesecih brez sonca, 
svetlobe in svobode. Najbolj  pomembna naloga tega poletja je krepitev imunskega sistema, ki ga daje 
sonce. Sonce je, z vitaminom D3, najpomembnejši gradnik našega zdravja. Pomembna naloga poletja je 
torej kreiranje zdravja. Ujemite sonce med 10h in 15h, ko se ga lahko naužijete kolikor želite, odeti v veter 
in vodne kapljice, ujete v oljčno olje, brez vseh kemikalij. To je eliksir življenja in varuh vašega zdravja!

Sašo Mejak

VRT V JULIJU

Odhajajoči junij nam je postregel z nekaj 
padavinami, na katere smo čakali vse 
od začetka letošnjega leta. Pred nami 

je julij, mesec poln toplih dni, v katerem bomo 
na vrtu videli rezultate našega  preteklega truda 
in trdega dela. Višek bodo doživele rastline 
plodovke, ko so paradižnik, paprika, melancani, 
feferoni in bučke. Pri paradižnikih je nujno 
odstranjevanje zalistnikov ali »baštardov«. S 
tem rastlini  pomagamo, da pride do boljše 
osvetlitve in preprečimo prehitro prekomerno 
obremenitev v rasti. Pomembno je tudi 
namakanje in dognojevanje. Plodovke, za razliko 
od drugih rastlin, potrebujejo gnojila ki so bolj 
bogata s kalijem in fosforjem.  Do sredine julija 
lahko sejemo radiče in endivijo, v drugi polovici 
meseca pa sadimo sadike solatnic, radiča, zelja, 
ohrovta in kitajskega zelja. Poskrbeti moramo, 
da sadike ob sajenju dobro zalivamo. Svoj rastni 
ciklus bosta zaključila tudi jeseni posajena česen 
in čebula. Poskrbite, da jih boste pobrali v suhem 

vremenu in primerno skladiščili. 
V visokih gredah je v juliju najpomembnejše 

namakanje, saj bomo s konstantnim namakanjem 
ter dognojevanjem zelo zadovoljni z našim 
pridelkom. Če imamo še kaj prostora,  lahko 
obiščemo vrtnarije in kupimo sadike s hitrim 
rastnim ciklusom. 

V zeliščnem vrtu so rastline v bujni rasti. 
Poskrbimo, da se rastišče ne preraste plevel 
in rastlinam omogočimo bujno rast. Julij je 
tudi mesec, v katerem nabiramo liste borage, 
koprive, majarona, melise, pehtrana, pelina 
ter žajblja. Listi ki jih nabiramo, morajo biti 
popolnoma odprti in razviti. Pomembno je, da 
rastline, bogate z eteričnimi olji, nabiramo ob 
vročih in suhih dopoldnevih. Shranjevanje je 
zelo pomemben dejavnik, s katerim poskrbimo, 
da rastline zadržijo pomembne učinkovine. 
Za shranjevanje so najbolj primerne steklene 
posode, ki jih tesno zapremo in shranimo v 
temnem prostoru.  

V sadnem vrtu se v juliju po obiranju opravi 
rezanje češenj, sliv, marelic in malin. Opravi se 
tudi zelena rez sadnega drevja, ki pomaga pri 
osvetlitvi notranjosti krošenj dreves, poveča 
zračnost in s tem se posledično zmanjša možnost 
pojavljanja bolezni in škodljivcev ter omogoči 
boljša kvaliteta plodov.

S plodovi nas bodo razveselile zgodnje jablane, 
hruške, marelice, slive, breskve, maline, robide, 
rdeči in črni ribez, kosmulje, …  V juliju nam 
torej ne bo manjkalo vitaminov.

V okrasnem vrtu  z minimalnim trudom 
poskrbimo za lep izgled. Porežemo odcvetele 
cvetove trajnic in s tem spodbudimo, da nastavijo 
že nove cvetne nastavke. Pri vrtnicah odrežemo 
kar je že odcvetelo. Dobro je tudi,  da opravimo 
še eno gnojenje in jim omogočimo ponovno 
cvetenje. V senčnih legah bodo pozornost iskale 
hortenzije.

Travna površina bo v juliju na veliki 
preizkušnji. Poskrbeti moramo za dovolj vlage in 
primerno košnjo. Nizko košena trata je veliko bolj 
izpostavljena sušenju, zato vzpostavimo višino 
košnje pet centimetrov ter s tem preprečimo 
hitro izgubo vlage in omogočimo trati, da bo 
ohranila  lep odtenek zelene barve.
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Prej zamenjaš, 
prej prihraniš.
Preklopi na GEN-I 
hitro in enostavno.


